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Kövessen bennünket a        acebookon is!

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

BUDA1/23/09BN1

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

06 (30) 220 3624

budaors@widex.hu

Sport utca 2-4.

Kérjük, egyeztessen velünk időpontot!

AUCHAN KORZÓ BUDAÖRS

06 (30) 220 3624

Sport utca 2-4.

HALLÓKÉSZÜLÉK

STÚDIÓ

BU/24/01BN1

EGY ACCU-CHEK ACTIVE KIT

VÉRCUKORSZINT MÉRŐ

SZETTET KAP AJÁNDÉKBA*

ÚJ ÉV, ÚJ LEHETŐSÉG,

TEGYEN AZ EGÉSZSÉGÉÉRT!

JÖJJÖN BE HOZZÁNK INGYENES

HALLÁSVIZSGÁLATRA, MOST

*Minden 50 év feletti új ügyfél , akinek hal lásvizsgálati eredménye meghaladja az átlag 30 dB-t egy Accu-Chek Active KIT vércukorszintmérő

szettet kap. Az akció 2024. január 1 1 -től a készlet erejéig tart. Amennyiben van hal lókészüléke, kérjük, hozza magával a kiskönyvét.

Az Accu-Chek Active Kit gyógyászati segédeszköznek minősül . A kockázatokról olvassa el a

használati útmutatót, vagy kérdezze meg kezelőorvosát!
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Met ró vas
Be ton acél-fel dol go zó  
és Ke res ke del mi Kft.

– Betonacél-értékesítés szál ban
– Betonacélvágás, haj lí tás
– Betonacélháló-értékesítés

1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.1117 Bu da pest, Hu nya di Já nos u. 162.
Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932Tel./fax: 204-2877, 06 (30) 9334-932

Beton
– Betoneladás
– Betonszivattyúzás
– Betonszállítás
– Betontermékek
 (jár da lap, sze gély kő stb.)

2040 Bu da örs, Ná das u. 1.
Tel./fax: 06 (23) 430-420

Tel.: 06 (30) 9414-714

Kft.

Éljen a lehetőséggel, jusson ingyen 
izzókhoz, csökkentse a villanyszám-
láját és tegyen azért, hogy kevésbé 
terhelje a környezetet!
A LED fényforrások használata jelentős 
csökkenést jelent a villanyszámlában, és 
akár 10 éves élettartamának köszönhető-
en használója sokkal kevesebb hulladékot 
termel, mint az, aki hagyományos izzóval vi-
lágít. Egy átlagos magyar háztartásban 20 
db izzó található, mely a teljes villanykölt-
ség közel 1/3-át jelenti. Weboldalunkon 
- https://ledcsere.hu/ - található kalku-
látorunk segítségével néhány kattintással 
kiszámolható, éves szinten milyen megta-
karítást eredményez, ha korszerű izzókkal 
világítunk otthonunkban.

Hogyan lehet csatlakozni a prog-
ramhoz?
A ledcsere.hu oldalon a „Jelentkezés”-re 
kattintva néhány perc alatt regisztrálhat 
bárki, akinek a nevén van villanyszámla. 
Néhány adat kitöltését, illetve dokumen-
tum feltöltését követően a rendszer az 

A programba 
2024. 01. 31-ig 

lehet regisztrálni.

www.ledcsere.hu

A nagy érdeklődésre való tekintettel Budaörs Város Önkormányzata és a 
CYEB jóvoltából a LED-csereprogram ismét elérhető településünk lakosai 
számára. Kizárólag az regisztrálhat, aki az előző ütemben nem regisztrált.

ÚJRA INGYENES 
lakossági LED-csereprogram azoknak, akik 

AZ ELŐZŐ AKCIÓRÓL LEMARADTAK 

éves áramfogyasztás, valamint az ottho-
nában található izzók száma és használa-
ti ideje alapján kiszámolja, hogy az adott 
háztartás hány ingyenes LED-re jogosult.

FONTOS! 
A regisztráció utolsó oldalán átvételi 
helyként Budaörsöt  jelölje be!

A jelentkezéseket a CYEB munkatársai elle-
nőrzik, így ez igénybe vehet néhány munka-
napot. Az átvétel időpontjával kapcsolat-
ban pedig a regisztrációt követő hetekben 
kapnak e-mailt a jelentkezők. A regisztrá-
ció akkor válik véglegessé, ha a jelentkezést 
visszaigazoló e-mailben található linkkel 
jelentkezési szándékát megerősíti.

R
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Kedves Olvasóink!
Amikor e sorokat írjuk, január 5-én, az országos 

lapok vezető cikke, hogy érvényes lesz-e már-
cius 1-je után a BKK-bérlet a városon belül közlekedő 
vonatokon, volánbuszokon és a HÉV-en. Ebből minket 
budaörsieket elsősorban a hozzánk is kijáró “kékbusz” 
érint, mert ha ezek üzemeltetéséből kiszáll vagy kizárja 
az állam a budapesti 
közlekedési vállala-
tot, az nemcsak újabb 
bérlet vagy jegy meg-
vásárlásával jár az 
utasoknak, de tovább 
fokozhatja az amúgy 
is gondot okozó ké-
séseket vagy akár a 
járművek, akár a lebe-
tegedett buszvezetők 
kiesése miatt bekö-
vetkező  járatkimara-
dások pótlását, amit 
eddig a BKK oldott meg. 
Miért is merült ez fel? Mert 
az Index még a karácsonyi 
ünnepeket előtt azt írta, 
hogy Karácsony Gergely főpolgármester visszautasította 
az Építési és Közlekedési Minisztériummal az agglome-
rációs közösségi közlekedésre korábban megkötött, ám 
március 1-jétől lejáró megállapodás meghosszabbítását. 
A főpolgármester azonban ezt cáfolta, és azt nyilatkozta, 
hogy vannak ugyan a minisztériummal pénzügyi elszá-
molási vitáik, de szó sincs arról, hogy ne szeretnék foly-
tatni az együttműködést. A minisztérium azonban nem 
adott ki tájékoztatást és maguk a közlekedési szolgáltatók 
se tudnak semmi biztosat. Szóval, majd kiderül..., hogy 
beborul-e az eddig viszonylag jól működő rendszer vagy 
sem. (Erről viszonylag jó összefoglalót a 444.hu oldalán 
találnak.)

Az elmúlt két-három év központi témája a pedagógu-
sok meg(nem!)becsülése. Mi is folyamatosan tudósítot-
tunk az országos és helyi tüntetésekről, a budaörsi okta-
tási kerekasztal beszélgetésekről és ebben hangsúlyoztuk, 
hogy a követelések messze nem csak a tanárok fizetéséről 
szólnak. De arról is! Hiszen az állami iskolákban dolgo-
zó pedagógusok alapjövedelme nem éri el a diplomás 
minimálbért sem, és az állam az emelést az uniós támo-
gatáshoz köti. Most azt hagyjuk is, hogy miért kellene 
az EU-nak finanszíroznia a magyar pedagógusok bérét! 
A lapzártánkkor aktuális információ szerint azonban a 
most beígért, hamarosan megérkező uniós támogatást 
sem erre fordítják majd. Továbbá egy friss Népszava cikk 
azt írja, hogy még további feszültséget okoz a december-
ben a “bosszútörvényben” bevezetett új pedagógusi tel-
jesítményértékelési rendszer, hiszen a Belügyminisztéri-
um is elismerte, hogy ez alapján majd a munkáltatók (a 

tankerületek!) akár csökkenthetik egyes tanárok fizetését. 
Azt pedig a jelenlegi belpolitikai környezetben nem ne-
héz elképzelni, hogy vajon milyen “teljesítménnyel” lehet 
ezt kivívni. Miközben - és ez már egy másik hír, igaz, nem 
budaörsi, de akár itt is előfordulhatott volna - olyan mér-
tékű a tanárhiány, hogy egy informatikai szakos iskolá-
ban a felsőbb osztályok tanulói tartottak szakmai órákat 
a fiatalabb diákoknak. Budaörsön a tanító és tanárhiányt 
egyelőre úgy próbálják megoldani, hogy egyrészt alkal-
masság szempontjából a felvételnél kompromisszumokat 
kötnek, másrészt már a tanév elején visszahívták a nyug-
díjasokat. 

Az idén tavasszal nemcsak EU parlamenti, hanem 
önkormányzati választások is lesznek. Aki erre azzal le-
gyint, hogy ő nem politizál, meg hogy az egyik politikus 
ugyanolyan mint a másik, az gondolja végig, hogy a saját 
legszűkebb környezetében mennyire elégedett az utak, a 
közterületek állapotával, hogyan jut be naponta a munka-
helyére, szereti-e a gyereke az óvodáját, az iskoláját, for-
dulhat-e a bajban a háziorvosához, talál-e szakorvost, rá-
bízhatja-e idős édesanyját a szociális gondozóra, kapott-e 
támogatást, amikor nem futotta már tüzelőre sem, vagy 
ha ilyen probléma fel sem merülhetett, látott-e például a 
helyi színházban emlékezetes előadást, talált-e olyan he-
lyi közösséget, akikkel együtt járhat sportolni, kirándulni, 
akikkel akár a nyugdíjas házban vagy az ifjúsági klubban, 
a könyvtárban rendszeresen összejöhet akár csak beszél-
getni.... Bár a jelenlegi jogi környezetben az önkormány-
zatok hatásköre jelentősen lecsökkent, “közös dolgainkat” 
nagyon nem mindegy, hogy kire, kikre bízzuk. Az ehhez 
kapcsolódó aktuális információ pedig az, hogy változott 
az egyéni választókerületi beosztás, az indoklás szerint 
azért, mert “az egyes választókerületek a területükön lak-
címmel rendelkező választópolgárok száma alapján az az-
óta eltelt idő települést érintő demográfiai mozgásai miatt 
már  nem voltak arányosak.” Bővebben: budaorsinaplo.
hu/valtozik-az-onkormanyzati-egyeni-valasztokeruleti-
beosztas/

A Budaörsi Napló nyomtatott formában 2024-ben 
is havonta jelenik meg, lapzárta minden hónap első 
csütörtökön, a terjesztés rá egy hétre történik. A napi 
aktuális információkért pedig keressék fel rendszere-
sen a weboldalunkat: http://budaorsinaplo.hu, és ak-
kor nem maradnak le semmilyen helyi eseményről! 

Borhegyi Éva És 
eller erzsÉBet

Az ULTRAHANG
több mint
képalkotás

DIAGNOSZTIKA KÖZPONT

Pozitron-Diagnosztika Központ
1117 Budapest, Hunyadi János út 9-11.

+36 1 505 8888 www.pet.hu info@pet.hu

elérhetőségek

Az egyik legelterjedtebb diagnosztikai módszer, amely:

kockázatmentes
bármikor elvégezhető

Erek, inak, izmok, ízületek, 
hasi szervek, pajzsmirigy és 
a szív vizsgálatára alkalmas.
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Évzáró/évnyitó interjú 
a polgármesterrel

A képviselő-testületi üléseken napirendek előtt a polgármester mindig beszámol arról, hogy milyen munkát vég-
zett az előző ülés után eltelt időszakban. Jellemzően harminc-negyven eseményt, találkozót sorol fel, melyekre 
nyilván fel kell készülnie, majd utána gondoskodni a megbeszéléseken született megállapodások végrehajtásá-
ról. Majd egy-egy ülésen havonta 40-50 napirend szerepel és a határozatok végén a leggyakoribb mondat, hogy a 
végrehajtásért “felelős a polgármester”. Mind ezekből vajon hány kérdés az, ami beleférhet egy évzáró interjúba? 
Illetve, ha visszagondolunk a lapunkban eddig megjelent előző mintegy 30 évzáró interjúra, tényleg az lenne a 
feladatunk, hogy valamiféle összegzésre, számadásra törekedjünk? Nem. Ezért megpróbáltunk olyan kérdéseket 
feltenni Wittinghoff Tamásnak, amiről például egy testületi ülésen nem igazán szokott beszélni, de biztos, hogy 
velünk együtt sok olvasónkat érdekli a válasza.

Eltelt egy év a tavalyi év-
záró interjú óta és közel öt 
év az  utolsó önkormány-
zati választás óta, így 
2024-ben az itt élőknek 
újra a szavazófülkékbe 
kell vándorolniuk. Számí-
tasz arra, hogy ez esetleg 
más lesz, mint az előző 
három volt? Hiszen azo-
kon hatalmas fölénnyel 
nyertél a kormánypárti 
kihívóiddal szemben, sőt, 
mind a tíz egyéni körzet-
ben is a „csapatod” nyert, 
a Budaörs Fejlődéséért 
Egyesület jelöltjei.

Azt szokták mondani, hogy 
a kampány a választás utáni 
napon kezdődik. Mi már rég-
óta tudjuk a leckét:  megállás 
nélkül dolgozni kell az egész 
ciklus alatt azért, hogy a rá-
szolgáljunk a választók bi-
zalmára.  Nehéz évek vannak 
mögöttünk. Elég, ha csak a 
Covidra vagy éppen az Euró-
pa-rekord magyar inflációra 
gondolunk, amelyek szinte 
mindenkit megviseltek. A 
Covid alatt mind az egészség-
ügyi rendszerünk, mind az 
önkormányzati intézmények, 
de Budaörs lakossága is dere-
kasan helyt állt. Azt hiszem, 
a szociális válságot is messze 
az országos átlag fölött kezel-
jük. Igyekszünk mindenki-
nek segíteni, aki támogatásra 

szorult. Most éppen a helyi 
egészségügyi rendszert veszé-
lyezteti az alulfinanszírozott-
sága és a kormányzat kapkodó 
lépései. Mindent megteszünk 
azért, hogy itt Budaörsön 
megőrizzük, sőt jelentősen ja-
vítsuk a megszokott és elvárt 
színvonalat. Egyszóval bőven 
akad tennivalónk, akkor is, 
ha éppen nem választási év-
ben vagyunk. A Budaörs Fej-
lődéséért Egyesület frakciója 
végig összeszokott csapatként 
dolgozott és egységes maradt. 
Valamennyi egyéni körzetben 
megválasztott képviselőnk 
nagyon figyelt a lakossági jel-
zésekre, kérésekre. Igyekeztek 
minden ügyben gyorsan és 
hatékonyan intézkedni. Nem 
bíztuk el magunkat, de azért 
reméljük, hogy a választók is 
érzékelték és értékelik is a cik-
lus alatti erőfeszítéseinket és 
az elért eredményeket.

A testületi üléseken szin-
te menetrendszerű már 
a kormánypárti, fideszes 
képviselők színjátéka, 
legutóbb például virgá-
csot kaptál Löfler Dávid-
tól. Hogy éled ezeket meg 
belülről? Kívülről látjuk, 
hogy például két szalon-
cukorral köszönted meg 
a „kedvességét”, de persze 
van, amikor látszik raj-
tad, hogy a szavakat sem 

találod a döbbenettől. 
Szóval, mit érzel ilyen-
kor?

Egy közszereplőnek sokkal 
többet kell méltósággal elvi-
selnie, mint egy átlag polgár-
nak, ez számomra is irányadó. 
Igaz, ez nem mindig könnyű. 
Nem szívesen minősítem a 
politikai ellenfeleinket, ezért 
mindig igyekszem szakmai 
oldalról közelíteni a néha 
egészen méltatlan hozzászó-
lásokat is. Az persze meglepő, 
hogy sokévnyi képviselőség 
után sem mindig értik az ön-
kormányzat működését, nin-
csenek tisztában pénzügyi, 
költségvetési alapfogalmakkal 
vagy éppen az előterjesztések 
jogi szabályaival. Emiatt ren-
geteg hozzászólásuk szakma-
iatlan, így időnként kiokta-
tásnak tűnik, amikor ezekre 
rámutatok. Frakciójuk ritkán 
veszi a fáradtságot, hogy az 
adott év költségvetéséhez át-
gondolt javaslatokat tegye-
nek. A munkájuk kimerül a 
látványosnak gondolt apró 
kötözködésekben, amelyek 
nagy részéről gyorsan kiderül, 
hogy megalapozatlanok. De 
leginkább az kínos, amikor 
kötelezően el kell mondaniuk 
a Fidesz propaganda éppen 
aktuális mantráit, amelyek 
olyan mértékben lebutítottak, 
hogy egy értelmes ember szá-

jából rendkívül szánalmasnak 
hangzanak. Néha már saj-
nálattal nézem, hogy a kor-
mányzati gyűlöletkampányok 
egyszerűen nem engedik meg 
a helyi politikusaiknak, hogy 
megőrizzék emberi tartásu-
kat, hogy méltósággal lehesse-
nek kormánypártiak.

Budaörs újra beperli az 
államot a „szolidaritá-
si adó” mértéke miatt, 
Frankhegy ügyben pedig 
az Alkotmánybírósághoz 
fordulunk és több más 
pere is van az önkor-
mányzatnak. Egyrészt vé-
gül is hány folyamatban 
lévő perünk van és jellem-
zően milyen típusú ügyek 
ezek? Másrészt arányá-
ban mennyi az „eljárás 
jogi” lépés,  és mennyi az, 
ahol valóban bízol benne, 
hogy számunkra kedvező 
ítélet születhet?

Aki figyelemmel kíséri a kép-
viselő-testületi üléseket, az 
előtt ismeretes, hogy a szoli-
daritási hozzájárulás címén 
történő állami pénzelvonás 
rendkívüli mértékben meg-
terheli Budaörs költségveté-
sét. Évek óta többmilliárdos 
összegeket fizetünk be úgy, 
hogy teljességgel átláthatat-
lan ennek a pénznek a sorsa. 
Megpróbáltuk jogi úton meg-

akadályozni a törvénytelen 
elvonásokat, de a 2017-ben 
indított perek nem jártak 
eredménnyel. Bár első fokon 
nekünk adott igazat a bíróság, 
másodfokon egyszerűen nem 
született érdemi döntés… Ez 
a „hozzájárulás”-nak nevezett 
pénzelvonás voltaképpen egy 
az önkormányzatot sújtó adó-
ként működik. A szolidaritási 
hozzájárulás álláspontom sze-
rint mind a hatályos magyar 

Alaptörvénnyel, mind az ön-
kormányzatokra vonatkozó 
sarkalatos törvényekkel ellen-
tétes, és súlyosan sérti az ön-
kormányzatok önálló gazdál-
kodásra vonatkozó, nemzet-
közi szerződésben biztosított 
jogokat. Az Európa Tanács 
Helyi és Regionális Önkor-
mányzatok kongresszusa egy 
jelentésében megállapította, 
hogy a szolidaritási hozzá-
járulás bevezetése és hatásai 

sértik a Magyar-
ország által is 
aláírt, Helyi Ön-
kormányzatok 
Európai Chartá-
jának 9. cikkét. 
Azt különösen 
s é r e l m e z z ü k , 
hogy az önkor-
mányzat nem-
csak hogy nem 
kapja meg azokat 
az állami nor-
matívákat, ame-
lyek a kötelező 
állami feladatok 
ellátásáért jár-
nának nekünk, 
de az évről-évre 
növekvő elvonás 
miatt a város sa-
ját bevételeiből 
is milliárdokat 

vonnak el. A képviselő-tes-
tület felhatalmazása alapján 
hamarosan további jogi eljá-
rásokat kezdeményezünk ez-
zel kapcsolatban – reméljük, 
hogy az önkormányzatokra 
vonatkozó európai szabályok 
felett őrködő független testü-
let megállapításai más meg-
világításba helyezik az ügyet. 
Egyébként Budaörs ritkán és 
csak igaza tudatában peres-
kedik, amit lehet, igyekszünk 
békés úton, megegyezéssel 
rendezni.  Felesleges látszat-
pereket az önkormányzat 
nem indít, jellemzőbb, hogy 
alperesként veszünk részt a 
perekben. Jelenleg is van fo-
lyamatban ellenünk néhány 
polgári per, kártalanítási 
ügyekkel kapcsolatban, ezek 
egyikében döntött úgy nem-
rég a képviselő-testület, hogy 
az Alkotmánybírósághoz for-
dulunk. Bizalmam a magyar 
bíróságokban töretlen, aho-
gyan abban is, hogy a perek-
ben a város számára kedvező 
ítéletet hoznak.

Látjuk a Fidesz esetében, 
hogy a kommunikáció 
rendkívül fontos a hata-
lom megszerzése és meg-
tartása érdekében, és a 
valós kormányzati telje-
sítmény másodlagos. Bu-
daörsön sokak szemében 

te magad vagy a hatalom. 
Egyetértesz ezzel? Ha 
nem, akkor miért nem? 
Ha igen, milyen felelős-
séggel jár ez számodra, 
mint Wittinghoff Tamás? 
Illetve, mit gondolsz a sa-
ját kommunkációdról a 
budaörsiek felé, mennyire 
ösztönös vagy mennyire 
tudatos ez? És mi az alap-
elve a városháza hivata-
los kommunikációjának?

Soha nem fogtam fel a szere-
pemet úgy, hogy én lennék 
a helyi hatalom, még akkor 
sem, amikor jóval szélesebb 
volt az önkormányzatok ha-
tásköre. A helyi hatalom a te-
lepülési közösségeké, amelye-
ket a szabadon megválasztott 
és folyamatosan ellenőrzött 
képviselőiken keresztül gya-
korolnak. Ráadásul az önkor-
mányzatban  kollektív dön-
tések születnek  a képviselő-
testületi üléseken, amelyek 
előkészítésében óriási szerepe 
van a szakmaiságnak, amelyet 
a hivatal képvisel. Egyszóval a 
polgármester szerepe valójá-
ban koordináló, kezdeménye-
ző, illetve időnként tényleg ő 
képviseli kifelé a várost. De 
alapvetően a helyi hatalom 
kollektív műfaj. Sajnálatos, 
hogy a Fidesz kormányok 
mindent elkövettek; hogy jo-
gilag és pénzügyileg is kor-
látozzák a helyi autonómiát. 
Ami a nyilvánosságot illeti, 
mélységesen elítélem azt a 
súlyosan törvénysértő módot, 
ahogyan a Fidesz leuralta a 
közmédiát, és minden erővel 
akadályozza a sokszínű nyil-
vánosság működését. Arról 
már nem is beszélve, hogy 
száz és százmilliárdokat költe-
nek propagandára, közérdekű 
kormányzati tájékoztatásnak 
hazudva a folyamatos párt-
kampányokat. Polgármesterré 
választásom első pillanatától 
elutasítottam azt a fajta ön-
kormányzati tájékoztatást, 
amely azon alapszik, hogy a 
helyi médiát a polgármester 
irányítja.  Arra törekedtünk, 
és úgy hiszem, el is értük, 
hogy független médiumok 

ELHUNYT FEHÉRVÁRY JÁNOS

Hosszas betegség után, 86 éves korában, december 12-én 
elhunyt Fehérváry János, Budaörs egykori tanácselnöke, 
településünk és a németországi Bretzfeldközötti testvér-
városi megállapodás előkészítője.

Budaörs tanácselnökeként fontos szerepe volt a helytörté-
neti múzeum létrehozásában, az egykori Wéber ház meg-
vásárlásában. Egyik aktív részese lett a városunkból 
elűzöttekkel való kapcsolatfelvételnek, amely néhány év 
után elvezetett a testvér-települési szerződés megkötésé-
hez. Személyesen jelen volt az erről szóló első tárgyaláso-
kon, a Bretzfeldben 1987-ben megtartott Kiritogon is. 

A rendszerváltást követően már nem vett részt a politikai 
életben, és Budaörsről Balatonakaliba költözött. Itt viszont 
élete végéig aktívan működött a helyi közéletben. 

 Végakaratának megfelelően, szűk családi körben temet-
ték el Balatonakaliban. 

Wittinghoff tamás, Budaörs polgármestere

martin piott, Bretzfeld polgármestere
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legyenek a városban, ame-
lyek akár hírversenyben is 
állnak egymással.  Ebben a 
helyzetben az önkormányzat 
dolga kizárólag a korrekt tájé-
koztatás és a tévé, rádió eseté-
ben a működési feltételek biz-
tosítása. Azt hiszem, hogy ez 
a fajta médiapolitika elnyerte 
a városban élők tetszését, hi-
szen így többféle, nem elfo-
gult forrásból tájékozódhat-
nak arról, hogy mi is történik 
a településünkön.

Ugyanakkor te magad 
nagyon aktívan vagy je-
len online a helyi közös-
ségi oldalakon. Az egyik 
ilyen felfutása is annak 
köszönhető, hogy ott 24 
órában tartottál/tartasz 
fogadóórát, válaszolsz 
személyesen minden fel-
merülő problémára. Erre 
gondoltam, hogy ez tu-
datos-e vagy egyszerűen 
ilyen vagy?

Alapvetően az vezet, amit 
nagyapámtól tanultam.  Kö-
szönni tisztesség, fogadni 
kötelesség. Így van ez akkor 
is, ha megszólítanak. Illik 
válaszolni.  S bár ezt nagyon 
nehéz mindig követni, de 
nem szeretek senkit megvá-
rakoztatni. Ezért valóban, 
igyekszem mindennek utána 
járni, illetve válaszolni a kér-
désekre.

Mi jelenleg Budaörs há-
rom legfontosabb prob-
lémája? És melyik az a 
három, amire saját ha-
táskörben befolyásunk is 
van, és ezekben mit kíván 
az önkormányzat tenni?

Nem könnyű három területet 
kiemelni, de ha muszáj, akkor 
én ilyennek tartom az egész-
ségügyet, a szociális bizton-
ságot és a fenntartható fej-
lődés biztosítását. Sok egyéb 
fontos terület is lenne, ame-
lyeket sajnos erőszakkal el-
vettek tőlünk vagy végletesen 
korlátozták a döntési lehető-
ségeinket. Ilyenek például az 
oktatás vagy éppen az építés-

hatósági ügyek. Az egészség-
ügy országos lepusztulása és 
elégtelen finanszírozása el-
kerülhetetlenül lecsapódik a 
mi városunkban is. Az elmúlt 
évben már konkrétan be kel-
lett avatkoznunk a folyama-
tokba, hogy működőképes 
maradjon a városunkban az 
ügyeleti rendszer vagy ép-
pen a háziorvosi szolgálta-
tás. A legkritikusabb helyzet 
az egészségügyi központban 
alakult ki, ahol az említett 
okok miatt elviselhetetlenné 
vált a várólisták hossza. Ezért 
a legutóbbi testületi ülésen 
eldöntöttük, hogy komoly 
összeggel támogatjuk a lis-
ták maximum egy hónapos 
időszakra való lerövidítését. 
Ugyanilyen területnek te-
kintjük a szociális szférát is, 
ahol nem engedhetjük meg, 
hogy bárki rászoruló segít-
ség nélkül maradjon Buda-
örsön. Ezért folyamatosan 
finomítjuk azt a szociális 
hálót, amely megvéd min-
denkit, aki nehéz helyzetbe 
kerül. Ez is nagyon sok oda-
figyelést igényel, és persze 
rengeteg pénzbe is kerül. 
Harmadik területként a fenn-
tartható fejlődést említettem, 
ami ugyan még ilyen foga-
lomként nem része a köz-
gondolkodásnak, de egyes 
elemei nagyon is érintenek 
mindenkit. Elég, ha a klí-

maváltozásra, az energiafel-
használásra, a közlekedésre 
gondolunk. Mindezek előre 
gondolkodást és komplex 
megközelítést, új szemléletet 
igényelnek, hiszen egymással 
szorosan összefüggő ügyek-
ről van szó. Ezen a téren már 
eddig is sok mindent tettünk 
és a jövőben is kiemelten fog-
lalkozunk ezekkel a problé-
mákkal.

Arról, hogy mit tesz a 
város a fenntartható fej-
lődés terén, kétszer volt 
nagyobb összeállítás a la-
punkban a közelmúltban, 
és sajnos ezek nem igazán 
érték el az olvasóink in-
gerküszöbét. Ami egyér-
telműen a témának tulaj-
donítható, hiszen amikor 
ugyanilyen mellékletet a 
gyermekvédelemről ír-
tunk, arra nagyon sok po-
zitív és tartalmas vissza-
jelzés érkezett. Mit gon-
dolsz, miért nem érdekli 
még mindig az embereket 
a környezetünk állapota, 
védelme?

Attól tartok, sokan gondolkod-
nak úgy, hogy a sok milliárd 
emberből mit ér, ha ők környe-
zettudatosak? Pedig ha megfor-
dítjuk, s a sok milliárd ember 
mindegyike így élne, mindjárt 
jobb kilátásaink lennének.

Nem tudom, mennyire 
kíséred figyelemmel a Bu-
daörsi Napló sorozatait, 
de 2024-ben az adomá-
nyozás, a társkeresés és a 
spórolás után a témánk 
az egészséges életmód lesz. 
Az első rész a decemberi 
számban már megjelent, 
amiben itt élők mondják 
el, hogy ők mit értenek 
ez alatt és mit tesznek az 
egészségükért. És te? 

Feladatomból adódóan el-
sősorban  az a felelősségem, 
hogy városban biztosítsuk az 
egészséges életmód alapfel-
tételeit.  A jó egészségügyet, 
amely a megelőzésre is fó-
kuszál, a sportolási és egyéb 
rekreációs lehetőségeket, az 
épített és természeti környe-
zet harmóniáját vagy éppen 
a lehetőségek szerinti stressz-
mentes légkört. Ez utóbbin 
értem például a már korábban 
említett szociális biztonságot. 
Ami a saját egészségemet ille-
ti, magam is igyekszem odafi-
gyelni az egészséges étkezésre, 
az aktív pihenésre, testmoz-
gásra, kikapcsolódásra. Hely-
zetemnél fogva persze nem 
mindig sikerül ezekre elegen-
dő időt szakítanom, és persze a 
stressz-mentes környezet sem 
garantált számomra. Ez nem 
egy ilyen munkakör…

ee

É V É R T É K E LŐ.. .

„A termelői piac egy kicsit 
drágább ugyan, de az áru friss”

Az új évet köszöntő online 
sorozatunkban néhány 
helyi céget, intézményt 
kérdeztünk meg arról, 
miként zárták 2023-at és 
mire számítanak 2024-
ben. E cikk szerzője, a 
szombati Gazdapiac üze-
meltetője azonban tíz 
évet ugrott vissza, az 
induláshoz.

 Budaörsön a piacot na-
gyon sokan várták, míg 

nem 2014 májusában az ön-
kormányzat támogatásával 
megtörtént a hely kijelölése. A 
lakótelepen egy több száz négy-
zetméteres parkolót kaptunk 
díjtalanul arra a célra, hogy lét-
rehozzuk a piacot. A piac léte 
fontos volt a múltban is és ma is 
azért, hogy a termelők és vásár-
lók egymásra találjanak. Fontos 
hogy a helyben lakók első kéz-
ből vásárolhassanak friss, több-
nyire magánkertekben termelt 
zöldségféléket, vagy magán-
gazdaságokban előállított hús 
termékeket.

A budaörsi termelői piac – 
a kijelölt nyitvatartási napon - 
egész évben rendelkezésére áll 
a vásárlóknak. Nincs nyári vagy 
téli szünet, mert a piacra min-
dig szükség van. Negyvenkét 
gazdacsalád működteti és ta-
lálja meg itt a számítását. Nyári 
időszakban a szezongyümöl-
csök érése idején szezonáru-
sok hozzák terméseiket. Nagy 
keletje van a görögdinnyének, 
vagy őszibaracknak, nem cso-
da, hogy óriási mennyiséget 
adnak el a termelők. De a nyári 
szezon mellett megemlíthet-
ném az adventi időszakot is, 
amikor megjelennek az adott 
ünnepre jellemző ajándéktár-
gyakat árusítók, vagy a népsze-

rű forralt bort kínáló termelők.  
A piac hangulata tehát mindig 
megteremtődik. Az elmúlt ki-
lenc év megmutatta, hogyan 
alakul át a vásárló réteg. Az 
első években az emberek még 
idegenkedve kétkedve és oly-
kor bizalmatlanul fogadták a 
piacot. Az eltelt kilenc év egy 
érési folyamat volt, amely idő 
alatt rájöttek a vásárlók arra, 
hogy a termelői piac egy kicsit 
drágább ugyan, de az áru friss, 
az napi szedésből való. Eleinte 
olyan hangok is voltak, hogy a 
termelők megveszik az áruikat 
a konkurenciánál olcsóbban és 
a piacon eladják drágábban, de 
mostanra ez a vélemény meg-
változott. A vásárlók rájöttek 
arra. hogy nem minden eset-
ben az olcsó áru a jó. Inkább 
többe kerüljön, de legyen friss, 
zamatos és időtálló.

A Gazdapiac életében is 
voltak nehéz időszakok. Ilyen 
volt a koronavírus válságos 
ideje, amikor bizony a gazdák 
joggal aggódtak a megélheté-
sükért, de ezt a nehéz időszakot 
is sikerült átvészelni. Most az 
infláció réme fenyeget, roha-
mosan emelkednek a benzin-
árak, emelkedik a jövedéki adó, 
amely megnehezíti a gazdák 
helyzetét, ugyanúgy, mint a 
vásárlókét is, hiszen a gazdák 
ennek következtében kénytele-

nek emelni az árakon. Sajnos 
ez egy láncreakció. aminek re-
ményeink szerint talán egyszer 
csak vége lesz. Mi bizakodva 
nézünk a jövő elé, ugyanakkor 
joggal aggódnak a termelők, 
hogy milyen év elé néznek. De 
ez így volt mindig. Mert aki a 
mezőgazdaságban él és dolgo-
zik, sok mindennek ki van téve, 
többek között az időjárásnak. 
Idáig - az elmúlt kilenc évben - 
mindent sikerült átvészelni, ha 
nem is volt könnyű. Az eddigi 
kilenc év tapasztalata azt mu-
tatja, hogy minden vásárlóért 
meg kellett küzdeni, minőség-
ben, árban, és áru választékban 
egyaránt, mert ha nem így tör-
ténik, nem jön a vevő és akkor 
nincs létjogosultsága a piacnak.

Megelégedéssel elmondha-
tom, hogy egy piacnapon 600 
és 800 vásárló fordul meg.  Ter-
mészetesen ez a szám változó, 
befolyásolja az évszak, az idő-
járás. de mégis a legrosszabb 
piacnapon is 600 vásárló meg-
fordul a gazdák sátrainál.

Vannak kimagasló vásár-
lási napok. Olyanok, amikor 
rekordot döntünk forgalom-
ban eladási mennyiségen, vagy 
vásárló számban. Nyári hóna-
pokban megdöbbentő volt az, 
amikor almavásárt hirdettünk. 
Egy nyírségi gazda almáját rek-
lámoztuk, óriási igény jelentke-
zett rá és 800 kg almát tudott 
eladni. Dinnyeszezonban egy 
medgyesegyházi gazda, nagy-
mennyiségű dinnyéjét nálunk 
akarta értékesíteni. Hatalmas 
igény mutatkozott a vevők ré-
széről. Másfél tonnát adott el 
itt a mi piacunkon. Még bele-
gondolni is sok, hogy mekkora 
mennyiség ez egy kis termelői 
piac életében. Ezekre a számok-
ra mi nagyon büszkék vagyunk. 
Meg kell említenem a védjegy 
oltalommal rendelkező Buda-
örsi őszibarackot is, melyből 

40-50 láda vagy akár 70 láda is 
elfogy egy piacnapon. Néhány 
száz négyzetméteren, hatalmas 
forgalmat tud lebonyolítani a 
piac, úgy mennyiségben, mint 
vevő számban egyaránt. Ér-
dekes azonban hogy a kilenc 
év tapasztalata még mindig 
nem tudta a piacot beállítani 
úgy, hogy minden hónapban 
kiegyensúlyozott forgalom le-
gyen, az egyszerű oknál fogva, 
hogy a vásárlási szokások még 
mindig változnak.

Ilyenkor év elején szokás át-
gondolni a mögöttünk hagyott 
évet és újragondolni az előttünk 
álló lehetőségeket.  A 2023-as év 
eredményesen és megelégedéssel 
zárult, úgy a gazdák, mint a vá-
sárlók részéről. A jövő tervei kö-
zött első helyen szerepel, hogy az 
Agrárminisztérium kiírja a fej-
lesztési pályázatát, ahol Budaörs 
is a már kész tervével pályázni 
tud. Ezenkívül pedig bízunk ab-
ban, hogy a jelenlegi gazdasági 
válság nem tépázza meg túlságo-
san a termelőket és ezáltal a pia-
cot. Ezzel a bizakodó gondolattal 
nézünk a 2024-es év elé.

KisBerK Balázs

a sorozat továBBi ciKKei itt ÉrhetőK el:
https://budaorsinaplo.hu/a-fer-ablak-

a-visszaeses-ellenere-bizakodo/

https://budaorsinaplo.hu/a- 

terraparkban-nincs-okunk-panaszra/

http://budaorsinaplo.hu/megvalosult-

fejlesztesek-az-L33-medicalnál

folytatjuK!
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K E V É S A J Ö V E D E L M E M, K A R ÁC S O NYKO R I S  Z S Í R O S K E NYE R E T E S Z E K

Nem segélyt, hanem  
támogatást ad a rászorulók-
nak a önkormányzat 

Hova forduljunk, ha 
segítségre van szüksé-
günk, illetve ha a kör-
nyezetünkben látunk 
olyan embert, családot, 
akik támogatásra szo-
rulnak? Kövesdi 
Gabriella azt kéri, hogy 
legelőször hozzájuk, az 
önkormányzat szociális 
irodájához. A rászoruló 
helyzetének a megisme-
rése és a szükséges 
pénzbeli támogatás 
után ugyanis munkatár-
saik pontosan oda irá-
nyítják majd az érintett 
idős embert, beteget, 
családot, ahol további 
segítséget kapnak.

 Kövesdi Gabriella  húsz 
éve a budaörsi városhá-

za szociális és egészségügyi 
irodájának a vezetője, egészen 
pontosan 2003. november 
1-jétől. Ez idő alatt az állami 
szociális háló egyre lyukasabb 
lett. Különösen az Orbán-kor-
mány hozott olyan törvénye-
ket, amelyek nem a problémát 
kezelik, hanem tiltásokkal (a 
hajléktalanok kriminalizálása 
a köztereken) és a szegénysé-
get mérő, korábban elérhető 
statisztikai mutatók megszün-
tetésével elfedik, eldugják azt. 
Miközben a támogatásra szo-
rulók száma (egyebek között a 
pandémia alatti, kompenzálás 
nélküli korlátozások és a har-
madik éve rendkívül magas 
infláció miatt – az okok elem-
zése ebbe a cikkbe nem fér 
bele) drasztikusan nő.

Az, hogy az elmúlt több 

mint tíz évben drasztiku-
san csökkentek az állam által 
nyújtott szociális juttatások, 
természetesen Budaörsre is 
hatással volt és van. A város 
vezetése a saját eszközeivel, 
helyi támogatásokkal igyek-
szik a szakadó szociális hálót 
szorosabbra fonni, és tartani 
magát ahhoz az ígéretéhez, 
hogy ebben a városban senki, 
de szó szerint senki nem ma-
radhat az utcán és nem fáz-
hat télen sem az otthonában, 
nem éhezhetnek gyerekek a 
tanítási szünetben sem.

„Nem, ne használjuk azt a 
kifejezést, hogy segély, mert an-
nak rossz mellékzöngéje van” 
– mondja Kövesdi Gabriel-
la, amikor a Budaörsön évek 
óta elérhető  22 féle (köztük 
lakbér-, szemétszállítási díj, 
gyógyszer-, gyermekvédel-
mi, lakásfenntartási, gon-

dozási, adósságcsökkentési 
stb.) támogatásról érdeklő-
döm, amelyek folyamatosan 
elérhetők az önkormányzat-
nál a szociálisan rászoruló 
családoknak, szinte minden 
élethelyzetre. Majd amikor 
a bő másfél órás beszélgetés 
végén azt kérdezem tőle, hogy 
tényleg köteles-e Budaörs 
gondoskodni például arról 
a négygyermekes családról 
is, amelyik éppen karácsony 
előtt menekült az ország má-
sik feléről a mi városunkba 
az apa agresszivitása elől, és 
nem kellene-e a helyi támo-
gatásokat legalább minimális, 
korábbi itt lakáshoz kötni, 
csodálkozva rám néz: „És ak-
kor? Mi legyen velük? Hagyjuk 
a gyerekeket éhezni, mert csak 
egy napja budaörsiek?” Ter-
mészetesen nincs rá jó vála-
szom, és végleg ki is zökkenek 

az újságírói szerepből, mely 
szerint azoknak az olvasóink-
nak az érvelését is meg kelle-
ne fogalmaznom, akikkel ma-
gam amúgy mélységesen nem 
értek egyet, ezért annyiban 
maradunk: jobb helyre nem is 
mehetett volna az a segítség, 
amit most ezek a gyerekek 
gyorsan megkaptak.

Budaörsön is növekszik 
az idősek száma és ezzel 
együtt a gondoskodásra szo-
rulóké – válaszolja az irodave-
zető arra, hogy kik fordulnak 
elsősorban hozzájuk. Például 
karácsonyra a 70 év feletti és 
180 ezer forint/hó alatti nyug-
díjasok 15 000 Ft-ot kaptak 
postán, illetve számlára. Ők 
a legnagyobb támogatott cso-
port. A betegeké a második és 
a gyermeküket egyedül neve-
lőké a harmadik. „A támoga-
tásoknál a múlt évben  több-
ször is emeltük a jogosultsági 
jövedelem határokat, illetve a 
havonta adható rendszeres és 
rendkívüli támogatások ösz-
szegét. Erre azért volt szükség, 
mert a magas infláció miatt 
ugyan emelkedtek a nyugdí-
jak, tehát többen, akik koráb-
ban megkapták, elestek volna 
a támogatásoktól, miközben 
a jövedelmük reálértéken nem 
nőtt, sőt csökkent. Továbbá 
több mint száz olyan ügyfe-
lünk van, rokkantak, betegek 
és idősek, akiknek  hivatalból 
állapítjuk meg havonta a tá-
mogatási összeget. Úgy tudom, 
ez egyedülálló az országban. 
A pandémia alatt vezettük be 
azért, hogy akiről tudjuk, hogy 
rendkívül alacsony 30 és a 100 
ezer forint közötti a jövedel-
me, annak ne kelljen havonta 
bejönnie a hivatalba, de kapja 
meg rendszeresen azt az ösz-

szeget, amivel az életfeltételeit 
biztosítani tudja.”

Gyakran merül fel az in-
ternetes közösségi oldalakon 
is, hogy hova forduljunk, ha 
segítségre van szükségünk, 
illetve ha a környezetünkben 
látunk olyan embert, csalá-
dot, akik támogatásra szo-
rulnak. Kövesdi Gabriella azt 
kéri, hogy  legelőször hozzá-
juk, az önkormányzat szo-
ciális irodájához. (E-mail: 
szociroda@budaors.hu, köz-
vetlen telefonszám: 06 23 
447 935). A rászoruló hely-
zetének a megismerése és a 
szükséges pénzbeli támogatás 
után ugyanis munkatársaik 
pontosan oda irányítják majd 
az érintett idős embert, bete-
get, családot, ahol további se-
gítséget kapnak.

Nevezetesen az önkor-
mányzat által fenntartott, és 
velük szerződésben álló, a 
Máltai Szeretet Szolgálat ál-
tal üzemeltetett  Gondozási 
Központhoz  (a köznyelv-
ben ez a Clementish utcából 
hamarosan a Patkó utcába 
költöző idősek napközije – 
a szerk.). Itt a napköziben 
vagy házhoz szállítva több 
mint kétszáz fő kap naponta 
melegételt, itt gondoskodnak 
a házigondozásról és hozzá-
juk tartozik a Farkasréti úton 
a fogyatékkal élők napközije 
is. (Bővebben legutóbb  2023 

novemberi számunkban  ol-
vashatnak róluk.) Továbbá 
az Esély Szociális Társulás 
által üzemeltetett Család- és 
gyermekjóléti szolgálathoz. 
(Róluk ITT írtunk.) A prob-
léma mindkét intézménynél, 
de főleg az utóbbinál, hogy 
országosan szociális munkás 
és ápoló hiány van, nagyon 
nehéz jó szakembereket talál-
ni. A család- és gyermekjóléti 
szolgálatok átszervezése és a 
települési önkormányzatoktól 
a járásokhoz való csatolása is 
újabb problémákat generált 
azzal, hogy  számos jogkör 
elkerült Budaörsről olyan hi-
vatalokhoz, ahol nem ismerik 
személyesen a nehéz helyzet-
be került családokat.

Hogy hány  hajléktalan  él 
Budaörsön és velük mit tud 

tenni az önkormányzat? Ellá-
tásukra éppen decemberben 
hosszabbította meg a képvi-
selő-testület újabb öt évre az 
együttműködési szerződést, 
ugyancsak a Máltai Szeretet 
Szolgálattal.  Mintegy hetven 
emberről tudnak, akik közül 
egy időben hárman-négyen 
tűnnek fel, hol a buszvégállo-
másnál, hol a Templom téren, 
őket a Rimaszombati úton és 
a Galvani úton lévő hajlék-
talanszállóban helyezik el. 
Illetve, mivel közülük páran 
„lakcím nélküli” Budaörs lak-
címkártyával is rendelkeznek, 
pénzbeli támogatást is kap-
hatnak. Itt persze megint fel-
merülhet, hogy mire költik? 
„Igen, lehet, hogy a hajléktalan 
alkoholra, cigire, a rászoru-
ló család chipsre meg kólára, 
vagy hogy az anyuka sorban 
áll az ételosztáskor, de neki és 
a másodikos kislányának is 
műkörme van. Ez nyilvánva-
lóan az értékrend felborulása. 
De van-e jogunk, bármilyen 
erkölcsi alapunk ezért számon 
kérni őket?” – teszi fel a költői 
kérdést az irodavezető.

„Kevés a jövedelmem, ka-
rácsonykor is zsíros kenyeret 
eszek” – olvasható egy 72 éves 
nő kérelmében. Aki egész 
életében egy háziipari szö-
vetkezetnél dolgozott, ahol 
nem volt bejelentve, ami csak 
akkor derült ki, amikor nyug-
díjba szeretett volna menni. 
Az államtól havonta 28 500 
forintot kap. Budaörs ezt egé-
szíti ki neki, többféle jogcí-
men, mert – ez is alighanem 

egyedülálló – aki mondjuk 
jogosult gyógyszertámogatás-
ra, az kaphat mellette lakástá-
mogatást vagy méltányossági 
települési támogatást is.

„Az egyre több segítségre 
szoruló és a szociális ellátó-
rendszer súlyos hiányosságai 
ellenére azt gondolom, ahol 
nagy a baj, ott mi Budaörsön 
mindig tudunk segíteni. Van-
nak lakossági bejelentések, jel-
zések többek között háziorvo-
soktól, és azonnal kimegyünk. 
De csak azoknak segíthetünk, 
akikről tudunk!” – hívja fel a 
figyelmet ismét Kövesdi Gab-
riella az egymásra való odafi-
gyelésre.

Végül, vagy inkább ezzel 
kellett volna kezdeni a cikket? 
Van egy pozitív hírünk.  Má-
jusban írtunk a 82 éves  Cili 
néniről,  aki az CBA előtt a 
furgonjában lakott és onnan 
árulta a nagybanin beszerzett 
zöldségeket a nyugdíja kiegé-
szítéséhez. A cikk után kap-
tunk hideget-meleget, főként 
a családtagjaitól, csak dicsé-
retet nem. Az önkormányzat 
előbb azt ajánlotta a néninek, 
hogy helyet biztosít számára 
az idősek otthonában, amit 
nem fogadott el. Tavaly év 
végén azonban sikerült meg-
találni a megnyugtató meg-
oldást:  a néni beköltözhetett 
a Baross utcában egy szociális 
önkormányzati bérlakásba. 
Egy másik, idős, egyedülál-
ló nő pedig, aki albérletből 
albérletbe járt, a szívműtéte 
után a kórházból szintén egy 
kisebb önkormányzati bérla-
kásba térhetett haza.

A Budaörsön elérhető 
támogatások

(2023. szeptember 16. nap-
jától – kihirdetéstől – hatályos 
szociális vetítési alap összege 
28 500 Ft)

ee

BőveBBen: 
https://budaorsinaplo.hu/nem-

segelyt-hanem-tamogatast-ad-a-

raszoruloknak-a-budaorsi-

onkormanyzat-helyzetertekeles-

kovesdi-garbriellaval/
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Rendszer és mérték
Az egészséges életvitel-
ről szóló új sorozatunk-
ban ezúttal a táplálko-
zást vesszük górcső alá. 
E cikkben nem lesz szó 
egyik divatos irányzat-
ról sem, csak az általá-
nos szemléletekről, 
amelyek tekintetében a 
legtöbb szakember azo-
nos állásponton van. Az 
alábbi sorokban a mit 
együnk és mennyit 
együnk kérdésekre 
keressük a választ.

 Nagyon elgondolkod-
tató az emberiség táp-

lálékhoz fűződő kapcsolata. 
Az évezredek során az ételek 
előállítása sosem volt annyi-
ra egészségtelen, mint most, 
a tudományok terén legfej-
lettebb korban. Éppen akkor, 
amikor minden ismeret adott 
ahhoz, hogy jótékony, ideális 
tápanyagtartalmú és minősé-
gileg kifogástalan élelmiszere-
ket tudjanak előállítani. Ezért 
aztán mindjárt a cikk elején 
kijelenthető, hogy szinte lehe-
tetlen egészségesen táplálkoz-
ni, legfeljebb arról beszélhe-
tünk, mi az, amit mi magunk 
megtehetünk annak érdeké-
ben, hogy az adott lehetősé-
gek keretei között a lehető 
legegészségesebben táplálkoz-
zunk. Ugyanis a kínálatból ki 
lehet választani az egészségre 
nagyon káros és a kevésbé 
káros élelmiszereket is, illetve 
arra is van ráhatásunk, milyen 
mennyiségben fogyasztunk 
táplálékot. Utóbbi nem elha-
nyagolható téma itt, Magyar-
országon, mert a magyarok az 
egyik legelhízottabb nemzet a 
világon (egy 2014-ben készült 
felmérés szerint). Európában 
mi állunk ebben az élen, vi-
lágszinten pedig a harmadik 
hely a mienk az egyesült ál-

lamokbeliek és a mexikóiak 
után. Márpedig a túlsúly (ki-
sebb mértékű súlytöbblet) és 
az elhízás (nagymértékű plusz 
súly) egyáltalán nem szolgálja 
az egészségünket.

A Világ Egészségügyi 
Szervezete (WHO) a kövérsé-
get is betegségnek nyilvánítot-
ta, amely rontja az életminő-
séget, a komfortérzetet. Még 
a laikus tapasztalat is az, hogy 
a kövérség ugyanúgy akadá-
lyoz bennünket a mindennapi 
életünkben, akár egy nátha: 
nehezebben veszünk levegőt, 
nehezünkre esik megmozdul-
ni és rossz közérzetet okoz. 
S ahogy a náthának is kiala-
kulhatnak szövődményei, ha 
nem kezeljük megfelelően, a 
kövérségnek is megvannak a 
maga szövődményei különbö-
ző súlyos, krónikus betegsé-
gek képében. „Az elhízás egy 
krónikus betegség, ami nagy-
mértékben csökkenti a várha-
tó élettartamot, mert olyan 
betegségeket generál, mint a 
cukorbetegség, magas vérzsír-
tartalom, magas húgysavszint, 
fokozott véralvadás, amelyek 
növelik a szív- és érrendszeri és 
daganatos betegségek kialaku-
lását” – ezt Dr. Oraveczné Dr. 
Kiss Éva Mária, diabetológus, 
belgyógyász mondta azon a 
tavaly novemberi előadáson, 
melyet a nyugdíjasoknak tar-
tott az Idősek egészséges táp-
lálkozása címmel. (Melyet a 
TV 2040 január során teljes 
egészében lead majd.)

„Sosem késő egészségeseb-
ben élni és akár a gyerekeik-
nek, akár az unokáknak át-
adni ezeket az információkat” 
– hangzott el szintén az emlí-
tett előadáson, mert a szemlé-
let- és életmód változtatással 
hosszútávon meg lehetne ál-
lítani azt a folyamatot, hogy 
évről-évre nő például a cukor-
betegek száma. “Addig tudunk 
változtatni, amíg élünk, s mi-

nél előbb változtatunk, annál 
kevesebb veszteségünk lesz, an-
nál kevesebb társbetegségünk 
alakul ki.”

Az evés pedig szoros ösz-
szefüggésben áll a kövérség-
gel. De mit együnk annak 
érdekében, hogy egészsége-
sek maradjunk és ne hízzunk, 
vagy ha már nem vagyunk 
teljesen egészségesek, akkor 
legalább a kezelhető betegsé-
geinket kordában tartsuk és 
lassítsuk súlyosbodásukat?

Azt természetesen min-
denki tudja, hogy az elfo-
gyasztandó táplálék meny-
nyisége többek között függ az 
életkortól és nemtől, valamint 
napi tevékenységeinktől, fog-
lalkozásunktól, vagyis attól, 
mozgással mennyi energiát 
égetünk el. Serdülő fiatalok-
nak több kalória bevitelére 
van szükségük (növekedés 
időszaka), időseknek pe-
dig kevesebbre (az életkor 
előrehaladtával csökken az 
anyagcsere), mint egy átlagos 
felnőtt embernek.

Az elfogyasztandó táp-
lálék mennyisége tehát függ 
az elvégzett mozgás mennyi-
ségétől is. És egyébként sem 
beszélhetünk egészséges élet-
módról anélkül, hogy az ne 
tartalmazna valamennyi test-
mozgást, sportot, rendszeres 
jelleggel.

Az emberek általános ál-
lapota és látványa azt mutatja, 
hogy Magyarországon nem le-
het eleget hangsúlyozni, hogy 
változtatnunk kell az élet-
módunkon. A táplálék, amit 
szervezetünkbe juttatunk, az 
a mi üzemanyagunk s ahogy 
a benzines autóba sem tan-
kolhatunk dízel üzemanyagot, 
mert tönkremegy tőle, úgy mi 
sem ehetünk káros dolgokat 
anélkül, hogy az egészségünk 
rovására ne menne.

Dr. Kiss Éva így fogalma-

zott egy másik vele készült 
interjúban: “Nagyon nagy 
probléma, hogy az emberek 
az egészséget nem tekintik 
olyan értéknek, amelyet meg-
felelően gondozni kell, hogy 
megtartsuk, mondván, hogy 
az velünk született és ingyen 
van… És többet foglalkozunk 
az autónk vagy a házunk kar-
bantartásával, mint a saját 
testünk, szervezetünk ápolá-
sával és megóvásával, amely 
az egészségünk megőrzéséhez 
szükséges.” Úgy látja, hogy a 
lakosság általános rossz álla-
pota a táplálkozási ismeretek 
hiányára és a mozgáshiányra 
vezethetők vissza.

Sőt, sajnos van néhány, 
generációkon át sulykolt téves 
társadalmi elvárás is, amelyek 
rengeteg kárt okoznak. Ilyen 
például az a mondás, hogy 100 
kiló felett férfi a férfi és hogy 
gyűjtenünk kell magunkra 
zsírfelesleget egy esetleges 
megbetegedés vagy hábo-
rú átvészeléséhez. A magyar 
ember imád enni és századok 
hagyományainak öröksége a 
mai napig, hogy az evés áll a 
középpontban, mint a szeretet 
és gondoskodás netovábbja, 
a jóllakatás, a trakta! Ráadá-
sul aaz esetek többségében ez 
bécsi szelet sült krumplival és 
sütemények tömkelege. Ilyen 
háttér mellett nehéz elfogad-
tatni a társadalommal, hogy 
egy normális testalkatú em-

bert ne tartson soványnak!
(Persze, enni jó, ahogy 

sörözni is jó, mégis, aki nem 
szeretne az alkoholizmus ár-
talmaiból részesülni, az nem 
iszik minden nap alkoholt. 
Ezt az információt szélesebb 
körben elismerik az emberek 
és betartják, bár az egymil-
lió alkoholista országában 
ez a kijelentés furcsán hat. 
A túlzott evés mindenesetre 
ugyanolyan szenvedélybe-
tegség, mint az alkoholizmus 
vagy a kábítószer-függőség, 
ahol az ember nem ura önma-
gának.)

Mit és mennyit ehetünk 
tehát, ha szeretnénk egészsé-
gesebben élni, mint a nagyát-
lag?

Először talán könnyebb 
arra válaszolni, hogy mit ne 
együnk. (Amit nem eszek 
meg, az nem árthat nekem.) 
Van néhány általános, vita 
nélkül mindenki által elfoga-
dott tény: a többszörösen fel-
dolgozott (felvágottak, félkész 
ételek) élelmiszerek az ada-
lékanyagok és a tartósítószer 
miatt, valamint a finomított 
élelmiszerek (finomliszt, fe-
hér rizs) igazán károsak, tehát 
az előre feldolgozott, kemiká-

liákkal dúsított és tartósított 
ételféleségeket kerülni kell. 
Vagy például a zsíradékok kö-
zül a margarint, az ártalmas 
transzzsírok miatt. A túlzott 
sófogyasztást és a finomított 
cukrok használatát sem java-
solja senki.

Az egyszerű tányér-mo-
dell az új, korszerű ábrája 
az egészséges és kiegyensú-
lyozott táplálkozásnak, mely 
megmutatja az arányokat és 
a mennyiséget egyaránt. (A 
táplálékpiramistól abban kü-
lönbözik leginkább, hogy a 
zöldségekre helyezi a hang-
súlyt, nem a gabonafélékre.) 
Mindenkinek elmegy a kedve 
a tudatos táplálkozástól, ha 
számolgatnia kell a kalóriá-
kat, de ezt kiváltja a tányér-
modell. Ezzel a módszerrel a 
javasolt szabályok betartása 
minden eddiginél könnyeb-
ben megvalósítható mindenki 
számára. A modell egyszerű-
ségét adja, hogy nincs hozzá 
semmilyen eszközre szüksé-
günk mindössze a tányérunk-
ra, valamint alapvető táplál-
kozástani ismeretekre, vagyis 
arra, hogy felismerjük, hogy 
az egyes ételek melyik élelmi-
szercsoportba tartoznak.

E tányér egyik felében a 
keményítőt nem tartalmazó 
zöldségek helyezkednek el (a 
krumpli például nem tarto-
zik ide) és némi gyümölcs, a 
másik felében fele-fele arány-
ban a teljes kiőrlésű gabo-
nák a keményítőt tartalmazó 
ételekkel és a fehérjék. Ez a 
megosztás jó arányban tar-
talmazza a szénhidrátokat, 
fehérjéket, zsírokat. Persze 
nem mindegy, mekkora ez a 
tányér. Mára a tányérok egy-
re nagyobbak lettek. Váltsunk 
kisebb tányérra!

Ha kisebb tányér van 
tele színes ételekkel, lassan 

eszünk, nem olvasunk, nem 
nézzük a tévét, nem az utcán 
járva-kelve eszünk, hanem 
szánunk az evésre időt, akkor 
kevesebb ételtől is jóllakha-
tunk – ezt is érdemes betar-
tani!

Azért fontos, hogy min-
den étkezéshez együnk zöld-
ségeket - minél változatosab-
ban -, nagy mennyiségben, 
mert attól lakunk jól, ezen kí-
vül magas rosttartalmuk miatt 
segítik az emésztést, lassítják a 
felszívódást és salakanyagokat 
sepernek ki a belekből. Még 
a magas a glikémiás indexű 
fehér kenyér gyors felszívódá-
sát is lassítja, így az evés utáni 
vércukor szint emelkedése is 
lassabb lesz. A szénhidrátok 
testünk legfontosabb „üzem-
anyagai”, a kiegyensúlyozott 
étrend nélkülözhetetlen ele-
mei. A legértékesebb szénhid-
rátforrások a teljes értékű ga-
bonák, a gyümölcsök, a zöld-
ségek és a hüvelyesek. Ezek az 
élelmiszerek kitűnő vitamin-, 
ásványianyag- és rostforrások 
is. Kenyérfélékből, tésztákból 
válasszuk a teljes kiőrlésűeket, 
ha lehet, mert gabonafélék-
ből ezek a lassan felszívódó 
szénhidrátok. Ez azért fon-
tos, mert egyrészt később lesz 
valaki cukorbeteg, másrészt 
hosszabb ideig kelt jóllakott-
ság érzést.

A fehérjék testünk „épí-
tőkövei”. A halak, szárnya-
sok, a tojás, a hüvelyesek és 
a magvak, diófélék kitűnő 
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fehérjeforrások. A vörös hú-
sok fogyasztását ritkítsuk, a 
feldolgozott húskészítménye-
ket pedig messziről kerüljük 
el! Fehérjeforrás továbbá a 
tejtermékek (tej, sajt, túró, 
joghurt, kefír), melyek a cson-
tok egészségéhez szükséges 
kálciumforrások. Nem kö-
telező minden nap húsból is 
fedezni a fehérjeszükségletet, 
az ideális, ha nagyon változa-
tosan forgatjuk ezeket az alap-
anyagokat étrendünk kialakí-
tása során.

A zsírok energiával látják 
el testünket, emellett számos 
más fontos szerepet is betöl-
tenek, többek között az ideg-
rendszerünk felépítésében, de 
egyes vitaminok felszívódása 
is elképzelhetetlen nélkülük. 
Fontos alkotóelem a sejtfal-
nak, szükség van rá a hormo-
nok termeléséhez és az ízü-
letek működéséhez. A zsírok 
hozzájárulnak az ételek élve-
zetéhez, hiszen az íz és aroma-
anyagok is zsírban oldódnak. 
A főzés közben felhasznált 
zsiradékok és az élelmiszerek 
zsírtartalma révén jut szerve-
zetünkbe. Alapvetően négy 
típusa van a zsíroknak: 1. a 
telített zsírok, melyeket a test 

képes energiatermelésre hasz-
nálni (hús, tojás, tej) 2. egy-
szeresen telített zsírok szintén 
remek energiaforrások (hi-
degen sajtolt extra szűz olíva 
olaj, avokádó olaj) 3. többszö-
rösen telített zsírok: a legjobb 
zsiradékok, megszabadítják a 
testet a savaktól, csökkentik 
a koleszterinszintet, a cukor-
betegség és a szívinfarktus 
kockázatát (omega 3, omega 6 
- ezeket a test nem tudja elő-
állítani, nekünk kell bevinni, 
megtalálható a dióban, tök-
magban, lenben, kenderben 
és az ezekből készült olajok-
ban, halakban) 4. a transz-
zsírok, amelyeket kerülni kell, 
mert emelik a koleszterin 
szintet, nagyon károsak (pél-
dául a margarin).

A gyümölcsök és az ola-
jos magvak (sótlanul!) szere-
pe lehet az is, hogy pótolják 
az édességet, a nassolást két 
étkezés között, ha nagy a vá-
gyakozás.

És mekkora legyen az a 
mennyiség, amit elfogyasz-
tunk egy nap? A tányér-mo-
dell erre is ad választ: a tá-
nyér belső pereménél tovább 
ne érjen az, amit rápakolunk 

(kivéve a zöldséget, az tovább 
érhet...). Egy átlagos, hagyo-
mányos vendéglőben ebédre 

felszolgált étel nagyjából 
a háromszorosa egy 

normális ebéd-fej-
adagnak. Még 

ahol lehet kérni 
féladagot, az is 
több a szük-
ségesnél.

Az én 
esetemben 
(45 éves, 
nő) például 
egy étkezés-

re - legyen 
az vacsora 

- meg tudok 
enni két-három 

felvágottal tömött 
zsömlét minden gond 

nélkül. Ez mindenhogy 
rémes, mert rossz minőségű 

összetevőkből áll: a zsömle 
fehérlisztből van, a felvágott 
többszörösen is feldolgozott, 
tehát adalék- és tartósítószer 
tartalmú és hatalmas mennyi-
ség egy étkezésre! A tányér-
modell szerint és a korom-
nak, nememnek megfelelően 
az ideális mennyiségnek úgy 
kellene kinéznie, hogy egy 
teljes kiőrlésű zsömle felé-
re (!) rakok egy vékony, kis 
szelet natúr, sült csirkemellet 
vagy egy tojást vagy sajtot, 
vagy akár mindezek keve-
rékét arányosan lekicsinyí-
tett mennyiségben és hozzá 
megeszek annyi zöldséget 
(például salátát, retket, répát 
vegyesen - de az a minimum, 
hogy háromfélét!), ami egy-
egy falatka zsömléhez még 
befér a számba, lehetőleg 
minimum fele-fele arányban, 
azaz amennyi a zsömle+feltét, 
annyi zöldség hozzá. Ugyan-
úgy jóllakom tőle, de jóval 
kevesebb a felesleges és káros 
táplálék, ami a szervezetembe 
jut. És finomabb is.

Ugyancsak vita tárgyát 
képezi a hányszor együnk 
kérdéskör, mert van, aki a 
többszöri étkezésre esküszik, 
más meg arra, hogy egy-egy 
étkezés között nagyobb szü-
net, akár 12-16 óra is eltelhet. 

Egyéni igények szerint kell 
eldönteni, ki hányszor sze-
ret enni egy nap, háromszor 
vagy ötször, lényegi különb-
ség nincsen egészséges ember 
esetében, csak az ötször evés 
ne jelentsen ötször annyit! 
Nekem például elég napon-
ta kétszer ennem, mert nem 
éhezem meg többször és mi-
vel nem vagyok már éppen 
fiatal, túl sok táplálékra sincs 
szükségem. Az ételféleségek 
közül is érzi vagy tapasztal-
ja az ember, mit ehet és mit 
nem. Az én ellenségem a mák. 
Pontosabban, én szeretem a 
mákot, főleg egy búrkifli for-
májában, de a mák nem szeret 
engem, megzavarja az emész-
tésemet, míg másoknak nincs 
ilyen problémájuk. Vannak 
olyan ismerőseim, akik még 
részletesebben odafigyelnek 
testük jelzéseire és teljesítik is 
annak igényeit, ilyenek példá-
ul a vegánok, akik meg is ta-
pasztalták már, hogy a hús- és 
állati eredetű élelmiszerek ki-
iktatásával megszűntek ízületi 
panaszaik és a szervezetük-
ben lévő gyulladások. Igaz, a 
vegán vagy vegetáriánus táp-
lálkozásról fontos tudni, hogy 
aki ezt választja, egész életé-
ben B12, folsav és vaspótlásra 
szorul!

Érdemes tehát mindenki-
nek kipróbálnia a tányér-mo-
dell szerinti étkezést, mert a 
szervezete nem lesz hálátlan! 
Jobb közérzet, energikusság, 
szellemi frissesség várható 
eredményként. Akinek vi-
szont még így is rettentő ön-
megtartóztatásnak tűnik e 
néhány szabály betartása, he-
tente egyszer engedjen a csá-
bításnak, és egye ami kedvére 
van!  Ha csak ennyi kihágást 
tesz is, már akkor is rengete-
get tesz egészségéért. Részle-
tesebben a www.okostanyer.hu 
és a  www.merokanal.hu web-
oldalakon lehet tájékozódni.

És van a nem-evésnek is tu-
dománya, a böjt és a méregtele-
nítés, de ez már sorozatunknak 
egy másik fejezete lesz.

Borhegyi Éva

„S Z E R E T N É M, H A T U DÁ S O M É S A Z É V T I Z E D E K S O R Á N S Z E R Z E T T TA PA S Z TA L ATO M 
 A B U DAÖ R S I  G YE R E K E K E G É S Z S É G É T T U D N Á S ZO LG Á L N I .”

   Dr. Károly Éva PhD,  
az új gyermekháziorvos

A nyugdíjba vonult Dr. 
Balogh Katalin praxisát 
január 1-től Dr. Károly Éva 
vette át, aki gyermekorvos, 
és nephrológus is, vagyis a 
gyermekorvosláson belül a 
belgyógyászati jellegű 
vesebetegségekre is szako-
sodott orvos. A korábban a 
Jász-Nagykun-Szolnok 
Megyei Kórházban és a 
Bajai Szent Rókus 
Kórházban dolgozó doktor-
nő rengeteg szakmai 
tapasztalatra tett szert a 
gyermekgyógyászat terén s 
az ebből eredő előnyöknek 
most a budaörsiek veszik 
hasznát.

 Dr. Károly Éva PhD 
csecsemő- és gyermek-

gyógyász, nephrológus vette 
át Dr. Balogh Katalin 1. számú 
gyermek háziorvosi körzetének 
praxisát. Ebből az alkalomból 
készítettünk egy bemutatkozó 
interjút az új doktornővel.

„Pápai születésű vagyok, 
értelmiségi családból jövök, de 
orvosnak elsőként én tanultam 
szűkebb familiámban. (...) A 
budapesti Semmelweis Orvostu-
dományi Egyetemen végeztem 
általános orvosi tanulmányai-
mat summa cum laude minő-
sítéssel. (...) Az egyetem után 
Szolnokra kerültem, a megyei 
kórház gyermekosztályára, ami 
akkor egy országosan elismert, 
nagyon jó gyermekosztály volt. 
(...) „A 90-es években nem-
csak nagy gyakorlatot lehetett 
szerezni a megyei gyermekosz-
tályon, de a tudományos mun-
kába is be tudtak kapcsolódni 
az ott dolgozó orvosok, több 
előadást, folyóirat cikket publi-

kált ő is. Ambíciója a következő 
szakvizsga felé vitte, de két év 
egyetemi klinikákon eltöltött 
idő után lehetett csak szakvizs-
gázni nephrológiából- a leg-
hosszabb  időt a SOTE Bókay, 
I. sz. Gyermekklinikán töltötte. 
Mindeközben a Jász-Nagy-
kun-Szolnok megyei Kórház 
Gyermekosztályán gyógyított 
és a gyermekintenzív osztályon 
ügyeleti szolgálatot is ellátott.

„És aztán a 2000-es évek 
elején –a gyógyítás mellett- 
ismét a kutatás felé fordult 
az érdeklődésem, és a SOTE 
Doktori Iskolájában 2007-
ben a „Veseparenchyma laesio 
klinikopathológiai tényezőinek 
vizsgálata húgyúti infectio mi-
att gondozott gyermekekben” 
című dolgozattal a PhD tudo-
mányos fokozatot sikerült el-
nyernem. (...).” 

Dr. Károly Éva 2008-ig 
dolgozott Szolnokon. Abban 
az évben az ország három kü-
lönböző pontjáról kapott állás-
ajánlatot és végül a bajai kórhá-
zét fogadta el.  Akkor költözött 
Bajára, és a Szent Rókus Kór-
ház gyermekosztályát vezette 
15 évig, mint osztályvezető fő-
orvos. (...) „Rengeteg ügyeletet 
kellett vállalni, mert kevés or-
vossal működtünk, a fiatal orvo-
sok sokszor távol voltak, hogy a 
legújabb dolgokat megtanulják- 
én mindig kifejezett hangsúlyt 
fektettem a továbbképzésre, és 
itt nem csak magamról, hanem 
a kollégáimról is beszélek, akik 
helyett ilyenkor dolgozni kellett. 
És hát a nap 24 órájában, mint 
osztályvezető főorvost bármi-
kor hívhattak, a mobilom be 
volt kapcsolva, és ha szükség 
volt rám, mentem is szilveszter-
kor, hajnalban, amikor kellett. 
Nagyon kimerítő, stresszes és 
nagyon felelősségteljes munka 
volt.”

És aztán elérkezettnek lát-
ta az időt lassítani - mondja 
a doktornő - két évvel ezelőtt 
beszélt először Balogh doktor-
nővel, aki nyugdíjba készült, és 
végül 2024. január 1-től  reali-
zálódott, hogy a budaörsi pra-
xist átveszi. A gyermek házior-
vosi szolgálat, mint cél korábbi 
tervei között is ott volt az osz-

tályvezetés leadását követőleg, 
hiszen szép, felelősségteljes 
munka, de talán kevésbé ter-
helő, mint az osztályvezetés. 
A budaörsi helyszín is ideális, 
hiszen itt él huszonöt év óta a 
testvére, Károly Ildikó, aki a 
Budaörsi Illyés Gimnáziumban 
matematikát, fizikát és ábrázo-
ló geometriát tanít. 

„Nagyon bízom benne, hogy 
a több évtized alatt megszerzett 
tapasztalataimat és tudást hasz-
nosítani tudom a háziorvosi 
munka során, hiszen az alapel-
látásban a diagnosztikai készsé-
gek nagyon fontosak” – mondta.

Tervei között sze-
repel továbbá, hogy 
gyermeknephrológiai ren-
delést indít Budaörsön, mert 
nemcsak a húgyúti fertőzések 
és a vesefejlődési rendellenes-

ség fordul elő gyakran gyer-
mekeknél, hanem a 6 éves kor 
feletti éjszakai ágybavizelés is, 
melynek a nephrológiai kivizs-
gálását el is tudnák itt végezni 
járóbeteg szakellátás keretei 
között. „Az utóbbi években a 
gyerek- és serdülőkori magas 
vérnyomás betegséggel is foglal-
koztam, ezért azokat a gyere-
keket is szeretném itt gondozni 
járóbeteg szakellátásban, akiket 
ez érint” – folytatta elképzelései 
sorolását a doktornő. Mind-
ezek megvalósításához az ön-
kormányzat komoly segítséget 
nyújt, támogatásával műszere-
ket szereztek már be, például 
24 órás vérnyomásmonitort, 
illetve olyan berendezéseket, 
melyekkel könnyen és gyorsan 
meg lehet állapítani egyes fer-
tőzéseket, laboratóriumi vizs-
gálatokat lehet végezni.

Arra a kérdésre, hogy a 
gyermekorvoslásban, munká-
jában mi volt a legemlékezete-
sebb, a következő választ kap-
tuk: „Sok érdekes, szakmailag 
izgalmas esettel találkoztam, 
de a legnagyobb elismerés az 
embernek, mint gyermekorvos-
nak, amikor a szegedi bevásár-
ló központban odafut hozzám 
egy egyetemista nagylány vagy 
a balatonfüredi cukrászdában 
odajön egy fiatalember—akiket 
én meg sem ismerek, mert már 
felnőttek-és örömmel üdvözöl 
és hálásan emlékszik arra, hogy 
gyerekként meggyógyítottam.”

A doktornő végezetül meg-
osztotta velünk, hogy van egy 
26 éves fia, aki Ph. D. hallgató a 
Budapesti Műszaki Egyetemen 
és hogy még a 92 éves az édes-
anyja is velük van.

Borhegyi Éva 
a teljes ciKK itt olvasható:

 https://budaorsinaplo.hu/

dr-karoly-eva-phd-az-uj-

gyermekhaziorvos/

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport



Budaörsi Napló  Budaörsi Napló  Budaörsi Napló  Budaörsi Napló  Budaörsi Napló  Budaörsi Napló   Budaörsi Napló  Budaörsi Napló  Budaörsi Napló  Budaörsi Napló

Március Március 
H K Sz Cs P Szo V

1 2 3
4 5 6 7 8 9 10
11 12 13 14 15 16 17
18 19 20 21 22 23 24
25 26 27 28 29 30 31

Július Július 
H K Sz Cs P Szo V
1 2 3 4 5 6 7
8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21
22 23 24 25 26 27 28
29 30 31

November November 
H K Sz Cs P Szo V

1 2 3
4 5 6 7 8 9 10
11 12 13 14 15 16 17
18 19 20 21 22 23 24
25 26 27 28 29 30

Április Április 
H K Sz Cs P Szo V
1 2 3 4 5 6 7
8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21
22 23 24 25 26 27 28
29 30

Augusztus Augusztus 
H K Sz Cs P Szo V

1 2 3 4
5 6 7 8 9 10 11
12 13 14 15 16 17 18
19 20 21 22 23 24 25
26 27 28 29 30 31

December December 
H K Sz Cs P Szo V

1
2 3 4 5 6 7 8
9 10 11 12 13 14 15
16 17 18 19 20 21 22
23 24 25 26 27 28 29
30 31

Január Január 
H K Sz Cs P Szo V
1 2 3 4 5 6 7
8 9 10 11 12 13 14

15 16 17 18 19 20 21
22 23 24 25 26 27 28
29 30 31

Május Május 
H K Sz Cs P Szo V

1 2 3 4 5
6 7 8 9 10 11 12

13 14 15 16 17 18 19
20 21 22 23 24 25 26
27 28 29 30 31

Szeptember Szeptember 
H K Sz Cs P Szo V

1
2 3 4 5 6 7 8
9 10 11 12 13 14 15
16 17 18 19 20 21 22
23 24 25 26 27 28 29
30

Február Február 
H K Sz Cs P Szo V

1 2 3 4
5 6 7 8 9 10 11
12 13 14 15 16 17 18
19 20 21 22 23 24 25
26 27 28 29

Június Június 
H K Sz Cs P Szo V

1 2
3 4 5 6 7 8 9
10 11 12 13 14 15 16
17 18 19 20 21 22 23
24 25 26 27 28 29 30

Október Október 
H K Sz Cs P Szo V

1 2 3 4 5 6
7 8 9 10 11 12 13

14 15 16 17 18 19 20
21 22 23 24 25 26 27
28 29 30 31

20242024 2024 2024 2024



16 2024. JANUÁR Minden témáról bõvebben is olvashatnak a www.budaorsinaplo.hu  oldalon!  17   

Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport Városháza Közélet Üzlet Életmód Gyerekek 16+ Kultúra Múltunk Paragrafus Sport

Ez történt JANUÁRBAN 
20 és 10 évvel ezelőtt

Ezúttal a Budaörsi Napló húsz és tíz évvel ezelőtti januári számaiból szemezgetünk. A harminc évvel ezelőtti szám 
hiányzik archívumunkból. A régi cikkekből leginkább az szembetűnő, ahogy régen a városlakó közösség szemé-
lyes találkozókon egyeztettek a felmerülő problémákkal kapcsolatban, valódi megoldásokat terveltek ki és való-
sítottak meg, ami élesen szemben áll a mai közösségi médiás „intézkedéssel”, miszerint valaki kiírja magából a 
sérelmét, a kommentekben a többiek is kiírják magukból a véleményüket, míg végül érdemi megoldása semmi-
lyen problémának nem keletkezik…

10 évvel 
ezelőtt…

Búcsú  
Herwerth Sándortól

2014. január 2-án hunyt 
el Herwerth Sándor, a Bu-
daörs Német Nemzetiségi 
Önkormányzat képviselője, a 
Stammtisch alapítója, gyer-
tyaöntő mester. Egész életé-
ben az aktív közösségi életet 
szolgálta képviselőként és ma-
gánemberként egyaránt.

Alapjövedelem  
mindenkinek?

Az Első Magyar Feltétel 
Nélküli Alapjövedelemért 
Egyesület kerekasztal-be-
szélgetésre hívta azon pártok 
képviselőit, akik felfigyeltek 
a kezdeményezésre. E pártok 
képviselői voltak jelen: Mun-
káspárt, Magyar Kalózpárt, 
Közösség a Társadalmi Igaz-
ságosságért Párt, LMP, MSZP, 
4K, Zöld Baloldal. Közülük 
többen támogatták a feltétel 
nélküli alapjövedelem ötletét 
néhány feltétellel, de hárman 
éppen úgy, amit ez a három 
szó jelent. Érdekesség, hogy 
Szél Bernadett szerint ők 
már pártjuk megalakulásakor 
megfogalmazták az FNA be-
vezetésének szükségességét.

Zajlik az élet 
 a zeneiskolában

Kihirdették az ifjú zene-
szerző pályázat nyerteseit, 
melyet Weöres Sándor szü-
letésének 100. évfordulója 
alkalmából írtak ki. A zsűri 
tagjai valódi zeneszerzők vol-
tak: Sáry László, Nógrádi Pé-
ter és Serei Zsolt. A vélemény: 
ügyes, érdekes és egy-két 
remek darab is érkezett. Az 
ifjú komponisták elő is adták 
saját szerzeményeiket. Csak 
akusztikus hangszerre lehetett 
komponálni, ezzel is megerő-
sítve azt a szándékot, hogy a 
valós zenei tudás és tehetség 
tudjon megszólalni.

A „Vermes bolt”

A hiper- és szupermar-
ketek korában, amelyekből 
Budaörsre bőségesen jutott, 
tényleg történelem, hogy az 
1980-as évek közepéig egyet-
len élelmiszerüzlet szolgálta 
ki szinte a teljes települést. Ez 
volt az egykori Vermes bolt, a 
Szabadság út páratlan olda-
lán. Bár a kort a hiánygazda-
ság jellemezte, itt mégis szinte 
mindent meg lehetett venni. 
A bolt vezetője csaknem ne-
gyed évszázadig Vermes Lász-
ló volt, lánya, Vermes Éva 
mesélt azokról a régi időkről. 
„Édesapám, mintha a jövőbe 
látott volna, de talán első volt 
Magyarországon, aki a 60-as 
években nagy karácsonyi vá-
sárt rendezett a bolt előtti te-

rületen. Nagy fenyőfát állított, 
nagy villanykörtéket befestetett 
színesre, az volt az égősor, s az 
utcán árulták a narancsot, ba-
nánt, sört. Igen, déli gyümöl-
csöket. Persze kígyózó sorok 
voltak, hisz ezek akkor ritka 
csemegének számítottak és bi-
zony az első szállítmány csak 
Mikulásra érkezett meg. Nem 
voltak elektronikus mérlegek, 
kódleolvasók. Az eladók azon-
ban úgy tudtak számolni, mint 
Pataki fejszámoló bűvész, s a 
pénztárosok is fejből sorolták 
mindennek az árát. Ők még 
nem tanulták az iskolában, 
hogy csapatban kell dolgozni, 
mégis eredendően bennük volt 
a közösségi szellem.”

Az aviátor –  
életút kitérőkkel

Révy Lászlóval készült 
interjú abból az alkalomból, 
hogy 2013. december 7-én 
életmű díjat kapott több év-
tizedes elkötelezett repülő-
szakmai munkásságáért. Az 
energikus mesternek, aki régi 
típusú repülőgépek felújítá-
sával foglalkozik mind a mai 
napig is, mindig van néhány 
tréfás történet a tarsolyában, 
így a 2014. januári interjúba is 
jutott belőle: „A Cimboráról 
az a híres történet járja, hogy 
Németországban, az egyik 
oldtimer repülőtalálkozón a 
kissé túlsúlyos polgármes-
tert, aki egyébként az akkori 
rendezvény fővédnöke volt, 
egyedül csak Révy meri be-
ültetni gépének hátsó ülésére, 
egy próbakörre. Ezzel kivívta 
a nemzetközi sajtó előtti nép-
szerűséget a Cimbora és saját 
maga számára.”

Interjú  a 25 éves 
Pergel Szandrával,

aki hatévesen kezdett 
pingpongozni és 2009 nya-
rán került Budaörsre. Pergel 
Szandra szeretett itt lenni, 
csak az edzésre szolgáló ter-
met kicsinyellte. Hosszabb 
távú tervei között egyáltalán 
nem szerepel, hogy edző le-
gyen, sportolói karrierje befe-
jeztével sportmenedzserként 
dolgozna tovább az asztalite-
nisz berkein belül.

20 évvel 
ezelőtt…

2004-ben az  
Európai Unióban

Az újévi körkérdés arra 
vonatkozott, hogy a megkér-
dezett helyi vállalkozók ho-
gyan látják szakterületük hely-
zetét 2004. május 1-i, Európai 
Unióba való belépés után? Dr. 
Szabó Sándor jogász, a Civilek 
az Európai Unióért Egyesület 
elnöke szervezetén keresz-
tül az embereknek igyekszik 
segíteni, a lehetőségek fel-
tárásával, kihasználásával, a 
pályázatírási rendszer ismer-
tetésével. Flick Gábor ingat-
lanos szerint az ingatlanpiacot 
nem fogja befolyásolni az EU-
ba lépés, azonban a szakmán 
belüli szabályzat, etikai kódex 
rendezése szükséges. Szarka 
Tamás keramikus, a Régio-
Art Művész Egyesület tagja 
tágabb lehetőségeket lát az 
európai kapcsolatokban, több 
tapasztalatcsere és a köny-
nyebb külföldi megismerhe-
tőség tekintetében.

Az Európai Unió  
és városunk

Budaörs Város Önkor-
mányzatának Európai Unió 
Integrációs Bizottsága tájé-
koztató előadás-sorozatot 
szervezett a lakosság részé-

re az EU-csatlakozás kap-
csán, többek között célként 
jelölölték meg a város lakói-
nak aktív részvételét a jövő-
építésben, az együttes felké-
szülést az uniós támogatások 
igénybevételére.

Mentsük meg 
Kálváriadomb  

nyugalmát!

Ezidőtájt gyakoriak voltak 
a randalírozások a Kálvári-
ánál, sok esetben előfordult, 
hogy az éjjeli órákban isme-
retlenek autórádiót bömböl-
tettek, italozva hangoskodtak, 
sőt, a fiatalok egy csoportja 
felmotorozott a stációkhoz 
és meg is rongálta azokat. A 
probléma megoldásának ér-
dekében összeült egy határo-
zottan jelentős kupaktanács, 
melyen részt vettek a kör-
nyéken lakók, a nemzetisé-
gi önkormányzat vezetői, az 
önkormányzati képviselő, a 
polgárőrség vezetője, a rend-
őrkapitány (!), néhány városi 
egyházi vezető (!), a Buda-
örsért Alapítvány elnöke és 
olyan fiatal srácok, akik időn-
ként a randalírozók kártéte-
ményeit próbálták kijavítani 
Ipacs Zsolt koordinálásával. 
A közeli Szikla borozóban 
volt a találkozó, ahol arra ju-
tottak, külön figyelemmel 
fogják őrizni a területet a 
polgárőrök, a rendőrség be-
kamerázza, ha ad rá pénzt az 
önkormányzat és tervbe vet-
ték, hogy a pótcselekvéseket 
végző randalírozó fiatalokkal 
is beszélni fognak, milyen 
keretek közé lehetne szoríta-
ni társasági életüket – hiszen 
ahogy el is hangzott: óvodá-
soknak vannak játszóterek, de 
a nagyobbaknak nincs olyan 
közösségi terük, ahol normá-
lisan eltölthetnék az idejüket.

Budaörs (még) nincs 
drogveszélyben

A budaörsi Kábítószer-
ügyi Egyeztető Fórum (KEF) 
rangos előadás-sorozatot 
szervezett Drogveszélyben 
címmel a Jókai Mór Műve-

lődési Központba. Ezen elő-
adást tartott többek között 
dr. Ranschburg Jenő és dr. 
Csernus Imre pszichiáterek 
és Galuska László rendőr-
kapitány is. A konferencia 
szükségességét az indokolta, 
hogy 2003-ban egy kimutatás 
szerint 30 %-kal nőtt a drogo-
sok száma Magyarországon. 
Azonban a budaörsi rendőr-
kapitányság területén az előző 
évhez képest 12 %-os csökke-
nést mutatott a kábítószerrel 
összefüggő rendőrségi esetek 
száma. Az előadások zöm-
mel a megelőzés fontosságát 
hangsúlyozták és az arra irá-
nyuló programokra hívta fel a 
figyelmet. 

Kisfilmek a  
jövő filmeseitől

2003. végén rendeztek 
másodszor Filmestet a Buda-
örsi Városi Ifjúsági Klubban. 
Öt filmkészítéssel foglalkozó 
fiatal, név szerint Hepke Tí-
mea, Nagy Zoltán, Nagy Péter, 
Zsiros Mihály és Lichtenberg 
Zsolt a Budaörsi Filmklub 
alapító tagjai szervezték meg. 
A teltházas eseményen saját 
kisfilmjeiket vetítették le a kö-
zönségnek.

Városházi Hírek

A Városházi Hírek között 
szerepel a Tétényi-fennsík 
szabályozási terve, mely meg-
teremtette a fennsík beépíté-
sének építésjogi feltételeit. A 
terv szerint azonban a telekte-
rületeknek csak 20, illetve 25 
%-a építhető be. Ezen kívül a 
képviselő-testület természet-
védelmi területté nyilvánított 
3 hektárnyi területet a nö-
vény- és állatvilág megóvása 
érdekében, közvetlenül a már 
védett fővárosi terület mellett.

Az építési törvény ren-
delkezései miatt az önkor-
mányzat korábbi Általános 
Rendezési Terve érvényét 
vesztette, helyette készülőben 
van Budaörs Város Település-
rendezési Terve, melynek el-
fogadása csak azt év második 
felében várható, s hogy addig 

se zavarjon be új építés, vál-
toztatási tilalmat rendeltek el 
a település egyes részeire.

Gondolatok a tájha-
záról (I. rész) –  

Írók és tollforgatók a 
Budai hegyvidékről

Kovács József László ösz-
szegyűjtötte írók, költők 
műveiből azokat a részeket, 
amelyek Budaörsöt, illetve 
szűkebb környezetét, a Budai-
hegység valamely részét em-
líti. „1931-ben Az élet álom 
című novellásgyűjteménye 
Krúdy Gyula saját kiadásá-
ban jelent meg. Böske, vagy 
a szerkesztőség pesztonkája 
novellában a kocsma a Hét 
bagolyhoz van címezve. Az 
egyik vendég, Szortiment úr 
bosszankodik is, hogy egy 
régi kocsma nevét orozta el 
a budaörsi kocsmáros. ’…en-
nek a sváb kocsmárosnak, aki 
vendéglőjét ugyancsak a Hét 
bagolyról nevezte el: semmi 
köze nem volt a régi Szendrey 
úrhoz. Szortiment azt is tudta, 
hogy a Budaörsről szárma-
zó vendéglős, mint vereshajú 
borfiú kezdte pályáját, még 
pedig Szepi néven.”

Sporthírek

A Budaörs 2i SC asztalite-
nisz csapat ötödik lett az Ext-
raligában.

Az 1997 óta működő Liver 
FC sikeres évet zárt, utánpót-
lás korú csapatai tisztességgel 
helyt álltak a belföldi bajnok-
ságokban és külföldi tornákon 
egyaránt.

A Budaörsi Teniszcent-
rumban rendezték meg az 
Első Magyar Szoft Tenisz 
Országos Bajnokságot, me-
lyen bárki indulhatott. A szoft 
tenisz Japánból származik, 
a játékteret és a szabályokat 
tekintve a hagyományos te-
nisszel szinte azonos, de más, 
puhább labdával és könnyebb 
ütővel játsszák.
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 N O V E L L A Róka a tyúkólban
Ö nsajnálatom legmélyebb szürke mocsarában tapicskolva 

néztem a videótékából kihozott kazettákat egymás után. 
Varrás mentén felszakadt alsógatyában, micimackósan felcsúszott 
pólóban tömtem magamba a karácsonyi sütiket, amiket rokonoktól 
kaptam. A romantikus filmeknél hangosan beszólogattam a fősze-
replőknek, hogy bezzeg nekik van párjuk, a Jedi visszatérnél meg-
állapítottam, hogy már jobban hasonlítok Jabbára az óriás féreg-
szerűségre, mint Han Solora. Még jó, hogy jóban vagyok a tékással, 
mert így elhozhattam egy rakás kazettát, hogy legyen mivel leköt-
nöm magam. A kisasztalon előttem gyűlt a csokipapír, az üdítős 
flakonok, és a mindenféle maradék.

Fogalmam sincs, minek maradtam fent éjfélig, a legkevésbé 
sem érdekelt a kérdés, hogy kezdődik a 2000-es év. Úgy időzítet-
tem, hogy az egyik film épp véget érjen a Himnusz előtt, amit aztán 
nem is hallgattam végig, mert rájöttem, hogy „Kinek bohóckodok 
itt?!”. Betettem a következő filmet, és a tégla Nokiámat nézegettem, 
hátha felhív valamelyik lányom, de hiába. Minek is hívtak volna, 
kamaszkoruk végén én a legkevésbé sem voltam fontos, és amúgy is 
anyás hétvége volt. Szomorúan aludtam bele a filmbe.

Hajnali négy után ragacsos nyáltócsában ébresztett a telefon 
éles hangja. Lassan fogtam fel a körzetszámból, hogy ez egy buda-
örsi szám. Rekedten köszöntem.

– Szia apa, boldog új évet! – szólt bele a világ legcsodásabb 
hangja – Akkor jössz értünk?

– Tessék? – álmosan azt sem tudtam, hol vagyok.
– Ugye nem felejtetted el, hogy megbeszéltük, hogy eljössz ér-

tünk Timihez a buliba?
– Nem, nem, dehogy, negyedóra múlva ott vagyok! – hazud-

tam. Fejben cifrán káromkodtam, hogy  mehetett ez ki a fejemből?!
Felnyaláboltam mindent az asztalról, tányérok a mosogatóba, 

szemét a kukába, a nappaliban szanaszét heverő szennyeseimet 
őrült módon kapkodtam össze. Nem akartam, hogy a lányaim lás-
sák, hogy mennyire elengedtem magam a napokban. Szerencse, 
hogy nem iszom. Tíz perccel Évi telefonja után már a kocsival az 
üres utcákon száguldoztam át, a hajamat az ötágú fésűvel próbál-
tam valami formába hozni. A cél előtt lassítottam csak, és úgy ér-
keztem meg, mintha végig a legnagyobb nyugalomban telt volna 
az út. Évi behuppant mellém az ülésre, Rebi, a kisebbik, mögém 
szállt be sokkal komótosabban. Sudár, gyönyörű lányaim, a hajnali 
időpont ellenére is tele energiával.

– Bocs, hogy nem tudtalak hívni, de a hálózatok totál túlterhel-
tek voltak éjfélkor, Timiék vonalasánál meg kilométeres sor állt. Jaj, 
apa, király buli volt! – Évi beszélt, pedig általában a húga szokott 
– Holnapra elmegy a hangom, annyit énekeltünk hangosan, meg 
táncoltunk, hú, nagyon jó volt!

Tehát mégis hívni akartak, én hülye meg ott rágtam magam fö-
löslegesen.

– Örülök, hogy jól éreztétek magatokat! – mosolyogtam álma-
tagon.

– Éjfél előtt a barom Bártosi majdnem elrontotta, de aztán 
Rebivel megoldottuk.

– Nem értem.
– Emlékszel a Bártosira? Kajakozik, akkora, mint egy szekrény, 

és az összes lányt végigtapizta. Aztán megtalálta Rebit, belecsim-
paszkodott két kézzel a fenekébe, ő meg nem tudta lelökni magáról.

– Letöröm a kezét! – egyre erősebben markolom a kormányt, 
de Évi nevetve mesélt.

– Nem kell, elintéztük. Pont volt nálam egy pohár csokilikőr 
– ne nézz így, tizenkilenc vagyok – és szóltam a DJ-nek, hogy állít-
sa le egy percre a zenét. Odamentem mögé, és az egész pohárral a 
hófehér gatyájára öntöttem. Kérdeztem, hogy azért fogdossa mások 
seggét, hátha mások is beszartak, és akkor ezzel nem lenne egyedül? 
Erre felém fordult, azt hittem, hogy dühében megöl, de ekkor meg 
Rebi szólalt meg, hogy ha tisztába akarja tenni magát, akkor a vécé 
nem arra van. Erre képzeld, az összes lány felbátorodott, akiket már 
ugyanúgy végitapizott előtte. Egyszerre elkezdtük mondani neki, 
hogy fostos, meg ilyenek, majd megjelentek a fiúk is, mind össze-
fogtunk ellene, pedig odáig senki nem mert beszólni neki. Elzavar-
tuk. Utána már isteni volt, mi lettünk a buli központja.

Rebi arcát a visszapillantóban csak egy-egy lámpaoszlop fény-
pászmája alatt elhaladva láttam. Nem tudtam leolvasni róla, mire 
gondolhat. Nagyon sajnáltam, felkészültem rá, hogy a trauma miatt, 
ami érte, hosszan kell még beszélgetnünk, hogy megnyugtassam.

*
Évi hajában annyi hullámcsat volt, hogy majdnem a SAT1-et 

is tudta vele fogni, azokkal bíbelődött, amikor bementem később 
a szobájába.

– Köszönöm, hogy megvédted a húgodat!
– Ühüm! – válaszolta a tükörre koncentrálva, időnként fájdal-

mas képet vágva húzogatta ki a csatokat a hajából – Ő az én tesóm, 
más nem szívhatja a vérét, csak én.

Utána átmentem a „kicsihez”. Hiába volt tizenhét már ő is, 
nekem akkor is kicsi maradt. A szobájában már sötét volt, csak a 
körvonalait láttam, ahogy a hátán fekszik és a plafont bámulja. Fájó 
szívvel ültem mellé, a vállára tettem a kezem, amire ő ráhajtotta az 
arcát.

– Nézd kicsim, nagyon sajnálom, hogy ilyet kellett átélned.
– Te miről beszélsz? – kérdezte értetlenül.
– Hogy az a fiú, meg aztán Évi…
– Ne viccelj, életemben nem voltam ilyen büszke a nővéremre! 

Tudod milyen jó volt? És mivel ő bátor volt, én is az lettem. Majd a 
többiek is. Olyan volt, mintha egy róka beszabadult volna a tyúkól-
ba, de a tyúkok összefogtak, és agyoncsipkedték. Soha nem éreztem 
még ilyen erőt. Ekkor Bártosi a fiúknak is beszólt, hogy elbír velük, 
de ők mondták neki, hogy eggyel lehet, de az összessel együtt nem. 
Iszonyúan megszégyenült, nagyon megérdemelte végre, hogy vala-
ki letörje a szarvát. Tele vagyok energiával.

– Ó, én meg már azt hittem… hát akkor itt nincs is rám szükség 
– lassan álltam fel, de megfogta a kezem, és visszahúzott.

– Már hogyne lenne! Ha ti anyával nem ilyennek neveltek min-
ket, akkor nagyon csúnyán is végződhetett volna az este.

Párás szemmel jöttem ki a szobájából, krákognom kellett, mie-
lőtt a folyosón visszafordulva a két zárt ajtó felé szóltam hangosan:

– Boldog új évet gyönyörűségeim!
– Neked is apa! – Rebi szobájából hallot-

tam először.
Évi még a hajával lehetett elfoglalva, mert 

csak ennyit válaszolt:
– Ühüm!

ványai pál

Friss hírek a                            -ból
Egy gyermekotthon 24 kis lakója kapott fejlesztő játékokat, tanszereket, 
tisztálkodó és tisztítószereket, csupa olyasmit, amire a legnagyobb szük-
ségük van december 12-én kedden a Kreatív Tanulási Alapítvány, illetve a 
budaörsi Mátrix Suli és a hozzájuk járó gyerekek szüleinek és a dolgozóknak 
az összefogása révén. A jó hangulatú eseményen a mátrixos gyerekek egy 
kis műsorral fogadták a vendég gyerekeket és az őket kísérő négy nevelőt, 
majd közösen, vidáman játszottak. A vendégváró házi sütemények és egyéb 
finomságok természetesen hamar elfogytak.

Meditációs szakkör keretein belül a gyermekek „dobozba zárták” a 
negatív gondolataikat a mátrixos gyerekek, ezzel segítve, hogy elenged-
jék azokat. „Hisszük, hogy egy támogató környezetben a gyermek őszintén 
megnyílik, fontos számunkra, hogy ki tudja fejezni, azt ami odabent zajlik” 
- kommentálta az iskolát alapító igazgató Sipos Etelka.

Januárban (11-én 15-17 óráig) is lesz szülői tájékoztató és kopogtató 
a budaörsi Mátrix Suliban, ahol személyesen ismerhetik meg az érdeklődők 
az itt folyó egyedi képzési rendszert. Erre érdemes elvinni a leendő új tanu-
lókat is, hogy megismerjék a tanítókat és játszanak velük egy jót, amíg apa 
és anya tájékozódik a feltételekről.

Iskola-előkészítő foglalkozás indult óvodás gyermekek számára a 
Mátrixban. Játékos feladatokkal, szeretetteljes, családias légkörrel, kis létszá-
mú csoportokban fogadják a gyermekeket. A cél, hogy zökkenőmentesebb 
legyen a váltás az óvodai és az iskolai élet között.

Az első, bemutatkozó alkalom 2023. december 13-án volt, de lehet még 
csatlakozni. A foglalkozások 2024. január 10-én indulnak és kéthetente szer-
dán 16.00-17.30-ig tartanak.

Szeptembertől a nulladik évfolyamába is várja a hatéveseket a Mátrix 
Suli, amit elsősorban azoknak a gyerekeknek ajánlanak, akik még nem iskola 
érettek, de az óvodában sem szeretnének még egy évet tölteni. A részletek-
kel hamarosan jelentkezünk.

Olvasták már?
A budaorsinaplo.hu oldalon folytatjuk sorozatunkat, ahol a Mátrix Suliba járó gyere-
kek szülei mondják el, miért ezt az iskolát választották. Az előző részekben írtuk:

„... mindazon felül, hogy jónak 
tartom az oktatást, a gyerekek 
önismeretére és önértékelésére 
is nagy figyelmet fordítanak.”

„a gyerekeket nem büntetéssel, 
hanem motivációval orientálják  
a tudás elsajátítására.  
Minden esetben figyelembe 
veszik a gyerekek fejlődési 
ütemét, így előtérbe helyeződik 
az egyénorientáció”. 

„A többi magániskola közül ezt 
a sulit a gyermekek vidámsága 
emelte ki, amit a látogatáskor  
tapasztaltunk.”
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B U DAÖ R S I  S P O R T C LU B

Kiemelt év után, 
centenáriumi év előtt 

A Budaörsi Sport Club 
december 11-i évzáró 
ünnepségén ez alkalom-
mal is kiosztották a BSC 
év legjobbjainak 
járó Regényi János 
Díjakat. Mind a hét 
szakosztály összesen két 
embert jelölhetett, 
utánpótlás illetve fel-
nőtt kategóriában, akik 
2023-ban kiemelkedően 
teljesítettek. Az ese-
ményt megtisztelte 
jelenlétével Wittinghoff 
Tamás Budaörs polgár-
mestere és Regényi 
Katalin, a díj névadójá-
nak és a Budaörsi Sport 
Club néhai elnökének 
lánya, valamint a sport-
szakmai partnereik kép-
viseletében Gál Csaba az 
NSÜ Zrt. főosztályveze-
tője, és Virág Lajos a 
SOSZ ügyvezető igazga-
tója is.

 Somlyó Gergely az egye-
sület elnöke évértékelő-

jében elmondta, büszkeséggel 
tölti el, hogy bekerültünk a Ki-
emelt Vidéki Sportegyesületek 
közé, és továbbra is cél, hogy 
ezt megőrizzük. A Budaörsi 
Sport Club 2024-es tervei kö-
zött szerepel a párizsi olimpiá-
ra szóló négy kvótaesély maxi-
mális elősegítése (asztalitenisz: 
Madarász Dóra, Póta Geor-
gina, tenisz: Udvardy Panna, 
dzsúdó: Ungvári Attila) illetve 
a centenáriumi év megünnep-
lése, hiszen a BSC-t 1924-ben 
alapították a labdarúgók. (Ők 
jogi és pénzügyi okokból kivál-
tak, de a kapcsolat továbbra is 
szoros.)  A nyárra tervezett ün-

nepség mellett egy film és egy 
könyv is készül majd az elmúlt 
száz évről, mely emléket állít a 
város legpatinásabb sportegye-
sületének. 

A képen a Regényi János 
díj idei nyertesei és a díjátadók 
(balról jobbra): Bartha Emília, 
Heiszer Flórián, Varga Zsom-
bor, Szabó Bence, Hegedüs 
Róbert, Koris Gréta, Csonton 
Márton, Regényi Katalin, Vass 
Eszter, Somlyó Gergely a Buda-
örsi Sport Club elnöke, Károly 
Mátyás, Wittinghoff Tamás 
polgármester, Drommer Lili, 
Rácz Zsombor, Virág Lajos-a 
SOSZ ügyvezető igazgatója, 
Gál Csaba- az NSÜ Zrt. főosz-
tályvezetője

A díjátadón elhangzott ér-
tékelések

A S Z TA L I T E N I S Z

UTÁNPÓTLÁS 
KÁROLY MÁTYÁS

Matyinak a szakosztályhoz 
való kerülése majdnem hogy 
adott volt, hiszen édesanyja az 
a Hajduska Rita, aki 2002-ben 
került Budaörsre mint volt kor-
osztályos magyar válogatott, és 
az ő vezetésével folytatódott a 
kilencvenes évek végén elkez-
dődött női szakágra jellemző 
sikersztori. Rita edzői felada-
tokat is ellátott/ellát a szakosz-
tályban, gyakorlatilag örökös 
tagja a budaörsi asztalitenisz-
nek.

Kisfia, Matyi kapja ma ezt 
a díjat, aki szorgalmának és 
kitartásának köszönhetően a 
Jövő Reménységei Keret tagja 
lett, mely kerettagság meghozta 
neki a lehetőséget, ami asztali-
teniszben az egyik legnagyobb 
dolog, hogy nyáron részt vehe-
tett egy kínai edzőtáborban né-
hány másik társával együtt. A 

tábor Matyi elmondása szerint 
nagy élmény volt, látni az otta-
ni gyerekeket edzeni, az ottani 
módszerekkel újdonság volt, 
mely még jobban meghozta a 
kedvét, hogy érdemes komo-
lyan vennie az asztaliteniszt.

Jelenleg az országos U11-es 
ranglista 6. helyezettje, január-
tól pedig az U13-as ranglistán 
már a 8. lesz.

Novemberben megnyerte a 
Pest Vármegyei Bajnokságot és 
a Nyugat Magyarországi Bronz 
versenyt is.

FELNŐTT  
MADARÁSZ DÓRA

Dóra 2023-as éve pará-
désan sikerül eddig, melyre 
közös reményeink szerint a 
pont a párizsi Olimpiára való 
kijutással kerülhet fel. De ad-
dig is az ez éves eredményei 
önmagukért beszélnek: egyéni 
és vegyes páros Országos Baj-
nok lett, az Európa Játékokon, 
melyet másnéven Európai 
Olimpiának is neveznek Ecseki 
Nándorral vegyespárosban 
ezüstérmet szerzett, ezen kí-
vül pedig büszkeségre adhat 
okot számára, és számunkra is, 
hogy másodmagával vihette a 
Játékokon Magyarország zász-
laját a megnyitó ünnepségen.

Júniusban a női csapat 
tagjaként hozzásegítette szak-
osztályunkat a hetedik csapat-
bajnoki címhez, azóta pedig 
teljes fókuszban az olimpiai 
kvóták megszerzése áll. Dóri 
akár 3 számban, tehát a teljes 
asztalitenisz kvóta repertoár-
ban esélyes lehet a kijutásra. 
Elsősorban a vegyes páros és 
az egyéni kvóta van elérhető 
közelségben, de a csapatkvóta 
is meglehet, ha a közelgő Vi-
lágbajnokság úgy sikerül a mi-
einknek.

AT L É T I K A

UTÁNPÓTLÁS  
BARTHA EMÍLIA

Bartha Emília 2023-ban 
U14 újonc korosztályos, Me-
zei Pólus Kupán a Vidéki ka-
tegóriában ,egyéniben és csa-
patban is első helyezett lett. 
Az U14 újonc korosztályos 
Területi Liga Bajnokságon 
600 méteren 4. helyezést ért el 
1:54;4-es egyéni csúccsal.

Még csak 2 éve a BSC 
versenyzője, remélhetőleg 
szorgalmával és alázatával a 
későbbiekben is sok kimagas-
ló eredménnyel gazdagítja az 
egyesületet.

UTÁNPÓTLÁS  
CSONTOS MÁRTON

Csontos Márton 2023-ban 
utánpótlás Európa Bajnoksá-
gon 14. helyezést ért el disz-
koszvetésben. Az év magyar 
ranglista vezetője 55.89 mé-
teres eredménnyel. Sokszoros 
országos bajnok, felnőtt szu-
perliga döntőben ezüst érmes 
idén. Jövőre célja a felnőtt 
Európa bajnokságon indulni, 
így egyre közelebb kerülni 
egy Olimpiai kvóta megszer-
zéséhez.

J Ú D Ó

UTÁNPÓTLÁS 
VASS ESZTER

Eszter nem csak Junior 
Magyar bajnoki bronzérem-
mel büszkélkedhet, de a Fel-
nőtt I. osztályú Magyar baj-
nokságon is felállhatott a do-
bogó harmadik fokára. Idén a 
felnőtt II. osztályú csapatbaj-
nokságban Magyar bajnoki 
címet szerzett.

FELNŐTT  
UNGVÁRI ATTILA

Attila jelenleg a Világrang-
lista 11, az Olimpiai ranglista 
13. helyén várja a kvalifikáció 
folytatását. Üzbegisztánban 
szerzett Grand Slam arany-
érme, a Quatari Felnőtt Vi-
lágbajnokságon elért hetedik 
helyezése, a mongóliai Grand 
Slam 5. helye, és a Franciaor-
szágban megrendezett Felnőtt 
Európa Bajnoki hetedik he-
lyezése.

K A R AT E

UTÁNPÓTLÁS 
KORIS GRÉTA

Gréti kiemelkedő teljesít-
ményt nyújtott az évben, nem 
csak eredményei de technikai 
tudászintje tükrében is. Kez-
detben formagyakorlatban 
(katában) és küzdelemben 
(kumitében) versenyzett, de 
hamar világossá vált, hogy 
tehetsége akkor mutatkozik 
meg csak igazán amikor fel 
kell venni a védőfelszerelést. 
Küzdőszelleme, akaratereje 
és a versenyzés iránti elhi-
vatottsága az őszi szezonban 

nem csak a hazai versenyeken 
repítette dobogóra. A félév 
utolsó versenyén Belgrádban, 
a IX. FUDOKAN Stílus Vi-
lágkupán (mely 14 év alatti 
Világkupa megnevezést, míg 
felette a Világbajnokság nevet 
kapta), 5 fantasztikus győze-
lem után, neki szólt a magyar 
himnusz, amikor átvette talán 
eddig legszebben csillogó ér-
mét.

Bár még csak 12 éves, kö-
zéptávon korosztályos világ-
versenyekre való kvalifikáció 
a cél, hiszen nem csak a tehet-
sége, de a kitartása is megvan 
ahhoz, hogy nemzetközi szin-
ten is ott legyen a versenyzői 
elitben.

Idei legkiemelkedőbb 
eredményei: Diákolimpia 1. 
hely, Magyar Bajnoki címet 
szerez kumitében, a horvát-
országi Medimurje Openen 

3. helyezést ért el, egyéni küz-
delemben világkupa győztes, 
csapatban pedig 2. ezüstérmes

FELNŐTT 
HEGEDÜS RÓBERT

Robi eredményei alapján 
a szakosztály egyik legsike-
resebb versenyzője idén, az 
U21-es korosztályban. Felírt 
sikerei magukért beszélnek, 
legkiemelkedőbb teljesítmé-
nyét viszont ő is a belgrádi 
stílus Világbajnokságon érte 
el, ahol sportkaratéban egy 
arany, tradícionális küzde-
lemben pedig egy ezüstérem-
mel térhetett vissza.

Nem csak tehetséges ver-
senyző, de mellette igazi pél-
dakép a fiatalabb generációk 
számára. Legyen szó táborok-
ról, versenyekről, vagy edzés-
tartásban való segédkezésről, 

mindig lehet rá számítani. 
Versenyzői kvalitásai mellett 
humora és lazasága miatt is 
rendkívül népszerű a gyere-
kek körében, sokan felnéznek 
rá a csapatból.

T E N I S Z
UTÁNPÓTLÁS 
VARGA ZSOMBOR ATTILA

Zsombi a BSC Tenisz szak-
osztályának egyik nagy re-
ménysége. Hónapról-hónapra 
javul a játéka és az elszántsága 
is. Sajnos sűrűbben sérült mint 
kellene, de már dolgozik a meg-
előzésen és a sérülések elkerü-
lésén. Egész évben szorgalma-
san dolgozott és versenyzett. 
Felnőtt versenyeken is kipró-
bálta magát és nagyon jó ered-
ményeket ért el. A II. osztályú 
csapatunk meghatározó játéko-
sa és hatalmas szerepe van ab-
ban, hogy ez a csapat megnyer-
te a bajnokságot és 2024- ben 
az I. osztályban indulhat. Ál-
talában olyan versenyeken in-
dul, ahol korosztályos és felnőtt 
versenyszámban is tud indulni. 
Ilyenkor versenyszámonként 
elhoz legalább egy érmet vagy 
kupát. Utolsó F16- os korosztá-
lyos versenyén is egyéniben 3., 
míg párosban 2. lett. Pillanat-
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A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

Bővebb infó jmmh.hu oldalon jegyeladás a jmmh.jegy.hu!

Január 11. 
csütörtök 19.00
Filmklub: 

A nyomozó 
(magyar thriller,  
107 perc, 2008.) 

Vezeti: Bárdos Csaba
A belépés díjtalan!

Január 15. 
hétfő 19.00
Rajtam  

nem múlt 
 Egy élet története  

a színpadon 
Alföldi Róbert  
és Csáki Judit  

könyvbemutatója
Jegyár elővételben: 

jan. 5-ig: 4000 Ft, Jan. 6-tól Jan. 14-
ig: 4500 Ft, Jan. 15-én: 5000 Ft

Január 17. 
szerda 19.00

Alkalmazkodás 
és jövő: 

ember a földi  
ökoszisztémában

Előadó: Jordán Ferenc 
biológus

Jegyár: 1000 Ft; diák, nyugdíjas 500 Ft 

Január 22. 
hétfő 19.00

Magyar 
Kultúra napja 

deviszont 
Játék és megemlékezés, 

kortárs és klasszikus.  
Mikor a nagy klasszikusok 

kimásznak a könyvből,  
és tesznek egy sétát  

a mában…
Anekdoták, dalok, slam 
poetry és spoken word 

szövegek.
Fellépők: Kemény Zsófi, 

Agócs Márton,  
Bárány Bence,  

Mészáros Péter
A belépés díjtalan!

Január 26.  
péntek 19.00
RégIdők: 

Mit ültök a kávéházban? 
Dédszüleink napközije, 
legendák és a valóság

Előadó: Saly Noémi műve-
lődéstörténész

Jegyár: 1000 Ft; diák, nyugdíjas 500 Ft 

Január 29. 
hétfő 19.00

Világjárók: 
Tanzánia

Radics Tamás 
Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

Január 30. 
kedd 19.00

Írók egymás közt
Tompa Andrea vendége 

Selyem Zsuzsa, irodalom-
történész, író egyetemi 
oktató, többek között a 

Mire vársz, a Moszkvában 
esik és Az első világvége, 
amit együtt töltöttünk 
című könyvek szerzője.

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

Február 5. 
hétfő 19.00

Művészetek: 
Csontváry Kosztka Tiva-

dar művészete
Előadó: Kelen Anna művé-

szettörténész
Jegyár: 1000 Ft; diák, nyugdíjas 500 Ft 

Február 6.  
kedd 19.00

Dumaszínház: 
Thália lotyója  

 Janklovics Péter  
önálló estje

Jegyár: 4390 Ft-tól

Február 8. csütörtök 19.00
JOGos kérdések: 

Ingatlan  
adásvételi kisokos

Elakadtál?  
Nincs kitől kérdezned?  

Gyakorlati, hasznos infor-
mációk, tippek, trükkök 
első kézből jogászoktól

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

Február 10. 
szombat 20.00

“Dübörög a ház”
Farsangi buli 
az Ifi klubban 

(Károly király u. 3.)
a 90’-es 00’-es évek 

legcikibb és legmenőbb 
zenéire Dj Benyskinnel

Mivel közeleg a Valentin 
nap, a buli tematikája:  

Szeretlek is, meg nem is
Játékokkal, házasságkötés-
sel, randi asztallal is várunk! 

Belépő: elővételben 1.500 Ft
A buli napján: 2.500 Ft

Ha jelmezben jössz, a welcome drinkre 
a vendégünk vagy!

Február 11. 
vasárnap 10.00
Csokibár: 
A békakirály

az Aranyszamár Bábszínház 
előadása

Jegyárak: teljes árú: 2000 Ft,  
gyermek jegy (2 éves kortól) 1500 

Ft / fő

Február 12. 
hétfő 

Világjárók: 
9 hónap Erdélyben 

tapasztalatok az Európai 
Önkéntes Szolgálatról
Előadó: Máthé Szabina

Jegyár: 1000 Ft, diák, nyugdíjas 500 Ft 

Február 13. 
kedd 19.00

Valentin-napi 
Filmklub 

Kaméleon
 (magyar film, 

 103 perc, 2008.)
Vezeti: Bárdos Csaba

A belépés díjtalan!

nyilag a korosztályos ranglistán 
15., míg a felnőttek között 50-
en belül van.

UTÁNPÓTLÁS 
HEISZER FLÓRIÁN

Flóri a szakosztály talán 
legtöbbet és legszorgalma-
sabban dolgozó versenyzője.   
Elmondása szerint ő profi te-
niszező szeretne lenni, mint 
nagypapája Csoknyay Bertalan 
(a Budaörsi Teniszcentrum ala-
pítója) volt, és egyenlőre min-
dent meg is tesz azért, hogy ezt 
valóra is váltsa. Sok versenyen 
indul és az eredményei is szé-
pek.   Idén a Korosztályos Vi-
dék Bajnokságon kezdte el az 
eredmények halmozását, ahol 
egyéniben nagyon jó játékkal 
3. lett, míg párosban az arany-
érem lett az övék partnerével. 
A korosztályos Országos Baj-
nokságon tette fel a koronát az 
eredményeire, ahol kiemelkedő 
teljesítményt nyújtott. Nagyon 
fegyelmezett, megfontolt, tuda-
tos játékkal lett 2. egyéniben is 
és párosban is egyaránt. Azóta 
már az idősebbek között (F16) 
indul a jövő évre gondolva. Pil-
lanatnyilag F14-ben 9. a rang-
listán.

Ú S Z Á S

A Budaörs SC úszószak-
osztálya egy történelmi évet 
zár 2023-ban, amelyben annak 
a két fiatal sportolónak fon-
tos szerep jutott, akiket most 
a Regényi János-díjra jelöltek. 
Mindketten a kiváló eredmé-
nyeik mellett jó példával jártak 
elő a fiatalabb, talán még rutin-
talanabb klubtársaik előtt.

UTÁNPÓTLÁS 
DROMMER LILI

A hölgyeket említve először 
Drommer Lili idén klasszis 
teljesítményt nyújtott.. Tehet-
ségét megmutatta a magyar 
elitben is, hiszen olimpikonok, 
világ- és Európa-bajnokok kö-
zött úszva, három számban is 
az ötödik legjobb eredménnyel 
csapott célba.  A Diákolimpián 

bár az iskoláját képviselte, de 
a Budaörs SC-ben szerzett ta-
pasztalatokkal felvértezve szer-
zett két arany érmet is 50 és 100 
méter pillangón. Az igazi hős-
tett tőle a felnőtt Országos Baj-
nokságon elért bravúr, amelyre 
még nem volt példa a klub tör-
ténetében. 50 méter pillangó-
úszásban előbb a selejtezőben, 
majd a fináléban és a hatodik 
helyen végzett. De mivel előt-
te egy azeri válogatott csapott 
célba, így hivatalosan Lili a ma-
gyar bajnokság 5. helyén vég-
zett, ilyenre sem volt korábban 
példa, ráadásul felnőtt magyar 
válogatottakat előzött meg.

Az ifjúsági ob-n két dobo-
gós helyezés (50 m pillangó: 
2., 100 m pillangó: 3.) mellett 
a két legrövidebb gyorsúszó 
számban a negyedik, illetve az 
ötödik helyet érte el. Számára 
is örök élmény marad, hogy a 
budapesti úszó-világbajnokság 
helyszínén, a Duna Arénában 
versenyezhetett a hazai világ-
kupa-fordulóban. A nemzetkö-
zi, rendkívül erős mezőnyben 
is helyt tudott állni. A felnőtt 
rövidpályás ob-n már a ve-
télytársak is figyeltek rá, és egy 
döntő megint összejött neki. A 
6. helyezett lett 100 méter pil-
langón. A Veszprém Kupában 
pedig nem is olyan rég 200 ve-
gyesen és 100 gyorson is arany-
érmet tudott nyerni.

Drommer Lili a klub tör-
ténetének első olyan női ver-
senyzője lett, aki felnőtt orszá-
gos bajnokságban a döntőben 
úszhatott és nem vallott kudar-
cot. Ezek mellett számos olyan 
versenyen állt helyt úgy, hogy 
közben az idei esztendejének 
kiteljesedését sérülés is akadá-
lyozta.

UTÁNPÓTLÁS 
RÁCZ ZSOMBOR

A klub történetében először 
jutott valaki a magyar váloga-
tott közelébe, és ez Zsombor 
állhatatos munkájának az ered-
ménye. Májusban a hódmező-
vásárhelyi Hátgerinc Kupán, 
100 háton aranyérmes lett, 100 
méter pillangóban a harmadik. 
Egy hónappal később a BUSZ-
UTE Kupán az értékes időered-
mények és az érmek mellett a 
legjobb 4 egyéni versenyszám 
FINA pontjainak alapján a leg-
eredményesebb versenyzőnek 
választották.

A serdülő országos bajnok-
ság aztán nagyon fontos lépés 
volt sportkarrierje számára. 50 
m hát: A-döntő 3. – 27.38; 100 
m hát: A-döntő 1. – 57.37; 50 m 
pillangó: 26. – 27.74; 200 m hát: 
A döntő 2. – 02:04.79. Tényleg 
lenyűgöző eredménysor, amire 
nem csak a szakosztályunk, de 
a magyar válogatottat irányító 

szakvezetés is nagyon odafi-
gyelt. Nem csak az országos 
bajnokság, de július ifjúsági 
olimpia, az EYOF miatt is fon-
tos volt ez a verseny. A lelátón 
ott ült végig Krajnyák György, 
az utánpótlás-válogatott kapi-
tánya is. Külön fantasztikus do-
log, hogy teljesült Rácz Zsom-
bor álma. Nem csak arany-
éremmel térhetett haza, de a 
kapitány külön kiemelte a ne-
vét, helyet kapott az EYOF-ra 
készülő magyar válogatottban.

A maribori versenyen aztán 
tovább álmodhatta saját karri-
erjét. Zsombor a hetedik he-
lyen jutott a fináléba, és végül 
ott is a hetedik helyen végzett. 
Az mindenképp dicséretes, 
hogy a döntős idején, 57.77-en 
is tudott faragni, a fináléban 
57.39-cel csapott célba, de ez-
zel is csak horvát vetélytársát 
tudta megelőzni. Már a táv 
felénél is a hetedik volt, aztán 
nem tudott előrébb jönni. Majd 
később egy újabb remek ered-
ményt ért el. Kiharcolta a 200 
méteres hátúszásban a döntőbe 
jutást, majd ott az ötödik he-
lyen végzett.

A válogatottban nyújtott 
teljesítménye nem merült a fe-
ledés homályába. Októberben 
Sopronban tartózkodott, ahol 
Selmeczi Attila szövetségi ka-
pitány irányításával készült az 
utánpótlás-válogatott követ-
kező erőfelmérőire. Ez óriási 
büszkeség, hiszen a budaörsi 
csapat eddig nem dicsekedhet 
azzal, hogy a válogatott számá-
ra sportolókat adjon.

tóth imola aniKó 

A teljes cikk: budaorsinaplo.hu/

kiemelt-ev-utan-centenariumi-

ev-elott-a-budaorsi-sport-club/

Friss sport eredmények: 

budaorsinaplo.hu/category/

arhivum/sport/
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AJÁNDÉK IDŐSEKNEK, 
KARÁCSONYRA,  

A VÁROSTÓL
December 19-én délelőtt volt 
az Idősek Karácsonya önkor-
mányzati ünnepség a nyugdí-
jasok számára Budaörs Város 
Önkormányzata szervezésé-
ben. Ebből az alkalomból a pol-
gármester, Wittinghoff Tamás 
üdvözölte a Jókai Mór Műve-
lődési Házban megjelenteket 
és megköszönte a nyugdíjas 
klubok vezetőinek az egész éves 
munkájukat. Az egybegyűltek 
zenés-táncos műsor megte-
kintése által szórakozhattak, s 
mindenki kapott egy csomag 
szaloncukrot is.

http://budaorsinaplo.hu/ajandek-
idoseknek-karacsonyra-a-varostol/

HARMADIK LETT  
A SZTÁRBAN SZTÁRBAN 

A BUDAÖRSI LÁNY
„Én nagyon boldog vagyok és 
elégedett, tényleg, hogy itt le-
hettem, és, hogy a harmadik 
helyig jutottam. Ez tényleg 
nagyon-nagy szám, mert nem 
gondoltam volna, hogy idáig 
fogok jutni… Szeretném meg-
köszönni mindenkinek, aki 
támogatott és én most nagyon 
hálás vagyok így, egy ilyen kis 
szeretetburokban érzem ma-
gamat” – mondta a tegnap esti 
döntő után Nagy Alexa. A ka-
merák előtt pedig elsősorban a 
szüleinek köszönte meg, hogy 
végig mellette álltak, állnak. 
Bár jelenleg már Érden lakik, 
rengeteg budaörsi szorított 
neki a verseny során, hiszen a 
18 éves lány itt nőtt fel és most 
is visszajár a barátaihoz.

http://budaorsinaplo.hu/ 
harmadik-lett-a-sztarban-sztarban-a-

budaorsi-lany/

NEMZETKÖZI  
ELISMERÉS A BUDAÖRSI 

LIONS KLUBNAK
A budaörsi Horizont LIONS 
klub „KLUB EXELENCE” 
elismerést kapott. A LIONS 
International közel 47 000 
klubja közül ezt azok kapják, 
akik az adott évben a legtöb-
bet tettek a jótékonysági-jó-
szolgálati munkájuk során. 
December 13-án a budaörsi 
Punto étteremben megtartott 
vidám családi elő karácso-
nyon a budaörsi tagság meg-
lepetésére megjelent  Hégely 
Péter, a LIONS International 
magyarországi kormányzója 

és Koncsik István a szervezet 
előző évi kormányzója is, akik 
a klub tevékenységét méltatva 
adták át a nemzetközi elis-
merést a budaörsi klubelnök-
nek Kutsch Zoltánnak.
A rendezvényen a tagok által 
felajánlott tárgyakból házi ár-
verést is tartottak, amin közel 
100 ezer Ft gyűlt össze, amit 
karácsonyi jótékonyságra for-
dítanak majd. Holnap pedig, 
azaz december 15-én a Ho-
rizont LC  tagjai   Budaörsön, 
18-án pedig Törökbálinton 
adnak át ajándékokat a gyer-
mekotthonok ifjú lakóinak. 

http://budaorsinaplo.hu/nemzetkozi-
elismeres-a-budaorsi-lions-klubnak/

ILIKE 25 ÉVES  
GONDNOKI MUNKÁJÁT  

KÖSZÖNTÉK MEG
A SZIVÁRVÁNY  
UTCAI LAKÓK 

Ilike 25 éves gondnoki mun-
káját köszönték meg a Szivár-
vány utcai lakókA Szivárvány 
utca 1. gondnoka  Weigandt 
Jánosné, Ilike   25 év szolgá-
lat után vonult nyugdíjba. 
2023. december 20-án dél-
előtt ebből az alkalomból 
köszönték meg a közösségért 
végzett munkáját   a tízeme-
letes társasház lakói, továb-
bá a körzet független önkor-
mányzati képviselője  Bíró 
Gyula (BFE) alpolgármester, 
valamint Kisberk Balázs ön-
kormányzati képviselő (Gaz-
dakör), közösképviselő. A 
polgármesteri hivataltól egy 
gravírozott, üvegből készült 
plasztikát, a ház lakóitól pe-
dig ajándékkosarat és virá-
gokat kapott.

http://budaorsinaplo.hu/ilike-25-eves-
gondnoki-munkajat-koszontek-meg-

a-szivarvany-utcai-lakok/

FRÁTER ERZSÉBET 
(MADÁCH IMRE  FELESÉGE) 

ÉS A MADÁCH  
CSALÁD ÉLETE – MEGHÍVÓ
T. Pataki László  „Lidércláng” 
című monodrámáját mutatják 
be 2024. január 15-én 19 órától 
Budaörsön a VIK-ben (Városi 
Ifjúsági Klubban). A dara-
bot Bregyán Péter a Latinovits 
Színház Jászai díjas színész-
rendezője rendezte és Madách 
Imrét ő alakítja a darabban.

http://budaorsinaplo.hu/49519-2/

KÉPVISELŐI ÉVÉRTÉKELŐ  
Laczik Zoltán 1.körzet 

– Ez az egyik legnagyobb te-
rület, a városháza, az Illyés, a 
bíróság, a rendőrség is itt ta-
lálható. A képviselő a BKTV 
riporterének kérdéseire vála-
szolva egy friss hírrel kezdte, 
hogy  felújítják a Kötő utcá-
nál a gyalogátkelőt,  amire 
pályázati forrást nyertek. (...)
Monostori-Kalovits Márk  2. 
körzet, egyebek között az 
egészségügyi központ, az 
ótemető, a régi temető és a 
Kőhegy tartozik ide. A  kép-
viselő a Naphegy utca felújí-
tásáról  (parkolók kialakítása 
és a csatorna zárt rendszer-
be terelése, új kresztáblák és 
fekvőrendőr kihelyezése stb.) 
kezdte a tájékoztatást, ami-
nek az előkészítése október 
elején kezdődött el a lakos-
sági igények felmérésével és 
mintegy 95-100 millió forin-
tot igényelt.  „Remélem, hogy 
december közepére befejeződik 
és tavasszal lesznek még kisebb 
feladatok, például a zöldítés” – 
mondta.(...)

Hauser Péter 3. körzet 
– az Öntő és Felsőhatár utca 
sarkán beszélgettek a ripor-
terrel, mivel ennek a szakasz-
nak a felújítása az év egyik 
legnagyobb beruházása volt. 
Azért esett erre az utcára a 
választás, mert ez egy gyűjtő-
út. További felújítások voltak 
a Farkasréti úton, „itt apróbb 
változtatásokat, például korlá-
tokat helyeztünk ki”, és a Tűz-
kőhegyi árkot is kimélyítették 
és kibélelték az alját, az olda-
lát, illetve egy hordalékfogót 
is beépítettek. „Igen, ezek meg-
valósultak, de még rengeteg 
terv van. A legnagyobb a Far-
kasréti úti Pagony óvoda újra 
építése, ami 1,6-1,7 milliárd 
forintos beruházás mostani 
áron, de inkább 2 milliárd lesz. 
Ott egy zebrát is létesítünk szü-
lői kérésre.” 

http://budaorsinaplo.hu/kepviseloi-
evertekelo-laczik-monostori-kalovits-
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Bu da ör si Nap ló 
Ki ad ja: Budaörsi Nap ló Bt. 

Felelős szerkesztő: 
ELLER ER ZSÉ BET eller60erzsebet@gmail.com 

Felelős kiadó a Bt. ügyvezetője
Szerkesztőség Bu da örs, Sza bad ság u. 137. 

föld szint  (a park ra néző ol da lon!)
Nyit va h.–p. 8:30-13:30 órá ig, 

egyéb időpont telefonon egyeztethető: 
06 30 6454-643, 06 30 192-6676

E-ma il: budaorsinaplo1991@gmail.com
Főmunkatárs: Borhegyi Éva

Nyomdai előkészítés: Kaszás Zoltán
  Hirdetések: Eller Mária

Nyo más: EPC Nyomda  ISSN 1216-1985

A DECEMBERI MEGFEJTÉS: 

VANNAK BIZTOS PONTOK,  

PÉLDÁUL A KARÁCSONYI BEJGLI.

A HOLLÓSY CUKRÁSZDA 

2000-2000 forintos utalványát nyerték: 

Nagy Ferenc (Napsugár stny.), Tigyi Attila, 

Szalai Józsefné, Herendi Ferencné

Minden kedves Páciensünknek
 jó egészséget kívánunk  2024-re!

•	 Járóbeteg-ellátás 30+ szakrendelésen

•	 Világszínvonalú labordiagnosztikai háttér

•	 24 órás orvosi ügyelet Budaörs és Törökbálint lakói számára

•	 Hétvégi gyermekügyelet

•	 Interdiszciplináris egynapos sebészet 2004 óta

•	 Tizenöt ágyas ortopédiai fekvőbetegosztály

•	 Magánellátások az ellátási területen kívülről érkezőknek

Köszönjük  
Munkatársaink 

odaadó munkáját, 
Partnereink  

hu”ségét,
Betegeink 

együttmo”ködését  
és türelmét!




